
مدیرکل دارو و مواد تحت کنترل ســازمان غذا و 
دارو ضمن اعلام خبر ورود »رایزودگ« به بازار، 
درباره تسهیل دسترسی به انسولین نوومیکس 
و مدیریت توزیع این دارو در سراســر کشــور، 

توضیح داد. 
به گزارش ایســنا، دکتر غلامحســین صادقیان 
در خصــوص تامیــن و توزیع داروی انســولین 
برای بیماران دیابتــی اظهار کرد: پرمصرف ترین 
انسولین برای بیماران مبتلا به دیابت، قلمی و از 
نوع نوومیکس است. وی با بیان اینکه این انسولین 
یک برند خارجی است و کارخانه مربوطه مدتی 
دچار مشــکل تولید شــده بود و کمتر از میزان 
نیاز جهانی تولید داشــت، گفت: به همین دلیل 
شاهد کمبود در کشورهای مختلف و همچنین 

ایران بودیم.
مدیرکل دارو و مواد تحت کنترل ســازمان غذا و 
دارو با تأکید بر اینکه با پیگیری های انجام شده 
این انسولین در دســترس بیماران قرار گرفت، 
افزود: اگر چه دشــواری دسترســی بیماران به 
این دارو ممکن بود به یک یا دو روز هم برسد اما 

مشکل برطرف شد.
وی بــا بیــان اینکــه در حــال حاضــر تامین 

انسولین در کشــور شرایط نســبتا خوبی دارد، 
گفــت: از آنجــا کــه انســولین نوومیکس به 
صورت ســهمیه ای در اختیار تعــداد زیادی از 
داروخانه ها قرار می گیــرد، در برخی داروخانه ها 
 به  صورت کلی  و بیشتر و مابقی بر اساس سهمیه  

دریافت می کنند.
صادقیان بــا تأکید بر اینکه مشــکلی در تأمین 
انسولین نوومیکس بر اســاس سهمیه در کشور 
وجود ندارد، خاطرنشــان کرد: نوع ایرانی آن نیز 
وارد چرخه توزیع شده که دارویی مطلوب و مشابه 
نوومیکس است، ضمن آنکه تحت پوشش بیمه ها 

نیز قرار دارد.
وی با اشــاره بــه اینکــه داروی دیگــری با نام 
"رایزودگ" نیز وارد بازار شــده اســت که حتی 
بهتر از نوومیکس نیز عمــل می کند، گفت: این 
دارو نیز تحت پوشــش بیمه  نیروهای مســلح و 
سلامت قرار دارد. مدیرکل داروی سازمان غذا و 
دارو با بیان اینکه احتمالا در روزهای اخیر بیمه 
تأمیــن اجتماعی نیز این دارو را تحت پوشــش 
قرار می دهد، افزود: در این صــورت تقاضا برای 
نوومیکس کمتر می شــود و با استقبال پزشکان 
و بیمــاران از رایزودگ دشــواری دسترســی 

کمتر می شــود. وی با اشــاره به اینکه وضعیت 
تأمین انسولین نســبت به قبل بهتر شده و نوع 
ایرانی و خارجــی آن در بازار موجود اســت؛ در 
خصوص نحوه توزیع انســولین گفت: انسولین 
داروی پرمصرفی است و به  محض واردات و طی 
مراحل قانونــی ترخیص و انجــام آزمایش های 
مربوطــه، در چرخــه توزیــع شــرکت ها قرار 
 می گیرد و پلن توزیع همزمان به سراســر کشور

 ابلاغ می شود.
صادقیان با بیــان اینکه توزیع ایــن دارو زمان 
مشــخصی ندارد و ممکن اســت در مدت  زمان 
طولانی و یا کوتاه باشــد، تاکید کرد: ما بر اساس 
مصرف این دارو انتظار واردات و توزیع را داریم، 
اما زمان بندی مشخص نیست وقتی سهمیه بندی 
اعلام شــود در داروخانه های مشــخص توزیع 

می شود.
وی بیان کــرد: اپلیکیشــن تی تک و ســامانه 
۱۹۰ پاســخگو و راهنمای خوبی بــرای یافتن 
دارو از نزدیک تریــن داروخانه اســت و بیماران 
مبتلا بــه دیابــت می تواننــد بــرای دریافت 
 اطلاعات و مشاوره توســط کارشناسان مربوطه

 راهنمایی شوند.

وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، تکریم و 
توجه به نیازها از جمله مسائل اقتصادی و معیشتی 
کادر سلامت و جامعه پزشکی را ضروری برشمرد 
و گفت: باید تلاش کنیم نخبگان در کشــور برای 
خدمت به مردم بماننــد و انگیزه های لازم را برای 

ماندگاری آنها فراهم کنیم.
به گزارش ایســنا، دکتر محمدرضا ظفرقندی در 
آیین تجلیل از پزشــکان و داروسازان که با حضور 
رییس جمهور در سالن اجلاس سران کشورهای 
اسلامی برگزار شد، اظهار داشت: جامعه پزشکی در 
طول تاریخ جمهوری اسلامی ایران افتخارآفرینی 
های بزرگی را نشان داده و به مردم خدمات ارزنده 

ارائه کرده است.
وی جامعه و انسان سالم را پیشران توسعه کشور 
دانست و گفت: جامعه ســالم جامعه ای است که 

به لحاظ جسمی، روانی و اجتماعی باید از شرایط 
سالمی برخوردار باشد و ما امروز این نعمت را قدر 

می نهیم.
وی افــزود: همچنان که مرحوم دکتر شــریعتی 
می گفت هیچ کــس نمی تواند به جــای دماوند 
بگوید بلندترین و ســرافرازترین کــوه ایران، قله 
الوند اســت چرا که دماونــد، خودش ســرافراز 
و ســر بلنــد اســت؛ بنابرایــن افتخارآفرینی و 
 ســرافرازی جامعه پزشــکی ایران نیز برای همه 

محرز است.
وزیر بهداشــت، درمــان و آموزش پزشــکی به 
جانفشــانی ها و رشــادت های داوطلبانه جامعه 
پزشکی و کادر سلامت در ۸ سال دفاع مقدس و ایام 
همه گیری کرونا اشاره و خاطرنشان کرد: جامعه 
پزشکی در دفاع مقدس شــهدایی را تقدیم ملت 

قهرمان ایران کرد و با روحیه فداکارانه و ایثارگرانه در 
سخت ترین شرایط به عشق مردم و کشور، ایستاده 

و مانده اند.
ظفرقندی بــه مبارزه جهادگونه کادر ســلامت و 
جامعه پزشکی در زمان شیوع و گسترش اپیدمی 
کرونا در کشور اشــاره و تاکید کرد: در زمان کرونا 
نیز جامعه پزشکی تا پای جان برای تامین سلامت 
مردم ایستاد؛ اعتقاد داریم شرف و افتخار در وجود 
جامعه پزشکی است و مردم ایران همواره قدردان 

آنان بوده و هستند.
وی با اشــاره بــه رتبه بــالای اعتماد مــردم به 
جامعه پزشــکی گفت: جامعه پزشــکی سرمایه 
عظیم اجتماعی خود را قدر مــی نهد و در جهت 
 حفظ و رضایتمنــدی هر چه بیشــتر آن تلاش 

خواهد کرد.
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سرمقاله
توزیع عادلانه سرمایه 

و امکانات کشور

بخش تعاون به عنوان نماد 
و الگــوی اقتصــاد مردمی 
است. هر دولتی می بایست 
به تعاونی ها و ظرفیت های 
آن باور فرهنگی داشته باشــد. اگرچه در ساختار 
اقتصادی کشــور از تعاونی ها به عنــوان یکی از 
بخش ها یاد شده و حتی در اصل ۴۴ قانون اساسی 
نیز به آن اشاره شــده اما در زمینه تحقق جایگاه 
واقعی این بخش در اقتصاد با یک مشــکل بزرگ 
مواجهیم.  نخستین مشکل، دولتی بودن اقتصاد 
کشور اســت. با توجه به توزیع عادلانه سرمایه و 
امکانات کشــور بین همه افراد جامعه که یکی از 

مهم ترین اهداف دولت...

  حمید حاج اســماعیلی، 
کارشناس اقتصادی
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اشتغالدانشآموختگان
باتوسعهدانشبنیانها

با راه اندازی سامانه خودنویس، هزینه های مردم کاهش یافت

حذف واسطه گری در بازار اجاره بها
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توانمندسازی  سه  دهک  اول  جامعه
2 میلیون   فرصت   شغلی   در تعاونی ها    ایجاد   شد

در حالیکه رشد و توســعه شرکت های دانش بنیان 
می تواند منجر به اشتغال دانش آموختگان دانشگاهی 
شود، این شرکت ها برای تامین سرمایه در گردش 
خود نیازمند حمایت  نظام بانکی هستند اما به گفته 
فعالان این حوزه برای بانک های اســتان کرمانشاه 
کسب سود بر ایجاد اشتغال اولویت دارد و اهمیتی 
به شــرکت های دانش بنیان نمی دهند. به گزارش 
ایرنا، توسعه اقتصاد دانش بنیان و ایجاد اشتغال مولد 
نیازمند همراهی، هماهنگی و در واقع باور و اعتقاد 
به این حوزه اســت و تا زمانی که این هارمونی در 
بخش های مختلف اقتصادی کشور خصوصا در نظام 
بانکی، ایجاد نشود و این باور شکل نگیرد نمی توانیم 
از توسعه این بخش سخن بگوییم. امروز شرکت های 
دانش بنیان که علم خود را از روی کاغذ وارد عرصه 
تولید کرده اند و با یک سرمایه گذاری با ریسک بالا 
قصد دارند برای رشد اقتصادی کشور گامی بردارند، 
با مشکلات و موانع بسیاری در مســیر خود روبرو 
می شوند لذا می طلبد همه دســتگاه های دولتی، 
ســازمان های مربوطه و بانک ها قوانین خود را در 
جهت حمایت تمام قد از تولید در بخش دانش بنیان 
بسیج کنند. اگر فرهنگ دانش بنیان و اعتقاد راسخ 
به آن در مدیران نهادینه شــود، بانک ها تسهیلات 
ارزان قیمت و با تضامین معقول بدهند، ســازمان 
ها در صدور مجوزهای مربوطه مانع تراشی نکنند، 
واردات محصولات مشابه ممنوع شود، محصولات 
شــرکت های دانش بنیان در بازارهای همســایه 
معرفی و مشاورهای تخصصی این حوزه در اختیار 
فعالان شرکت های دانش بنیان قرار بگیرد می توانیم 
شاهد رشد اقتصادی و در نتیجه شاهد کاهش آمار 
بیکاری و جذب دانش آموختگان دانشگاهی در این 
مراکز باشیم. براساس قانون جهش دانش بنیان که 
در تاریخ ۳۱ اردیبهشت ۱۴۰۱ به تصویب رسید و 
سوم خرداد همان سال برای اجرا به دولت ابلاغ شد، 

قوانین حمایتی برای رشد و توسعه...

»آگهي حراج عمومي«
شهرداري گرگان با اســتناد به ماده 2۹ آئین نامه معاملات شهرداري درنظر دارد نســبت به اجاره رستوران النگدره پارك جنگلي 
النگدره  از طریق حراج  آنلاین )سامانه ستاد( بر مبناي پایه قیمت کارشناسي اقدام نماید. لذا متقاضیان مي توانند از تاریخ انتشار 

آگهي ۱۴۰۳/۰6/2۰ لغایت آخر وقت اداري مورخ 2۸/ ۰6/ ۱۴۰۳ به سایت  اینترنتي www.Setadiran.ir  مراجعه نمایند . 
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اجاره بهاي ســال 
سوم ) ریال (

 مجموع جمع کل پایه 
حراج سه سال )ریال(

مبلغ سپرده شرکت 
در حراج )ریال(

رستوران النگدره ۱
جنگلي  پــارك 

النگدره

۳۱۰  متر مربع تعداد 
۱7 آلاچیق به مساحت 
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تلفن تماس : ۰۱7-۳22۴۳۸۸۰-۳22۴۰752
سیدمحمدرضا سیدالنگي
شهردار  گرگان
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آگهي برگزاري مناقصه عمومي 
شرکت آب و فاضلاب اســتان اصفهان در نظر دارد عملیات اجرايي به شرح زير را از طريق مناقصه عمومي به 

پیمانكاران واجد شرايط واگذار نمايد.

محل تامین موضوع مناقصهشماره مناقصه
مبلغ تضمینمبلغ برآورد )ریال(اعتبار

)ریال (

2۳.۴57.۴۱۳.557۱.۱72.۸7۰.۰۰۰جاریانجام خدمات مشترکین منطقه اردستان۱۸۰.۳-2-۴۰۳

۳۹.7۰۹.77۱.۰۰۰۱.۹۸5.۴۸۸.۰۰۰جاریعملیات نصب انشعابات فاضلاب منطقه خمینی شهر 2۳6-2-۴۰۳

مهلت تحويل اسناد به دبیِرخانه معاملات شرکت اتاق۲9۲ : تاساعت : ۱3:00 روز شنبه به تاريخ ۱403/07/07
تاريخ گشايش اسناد مناقصه : از ساعت 08:00 صبح روز يک شنبه به تاريخ ۱403/07/08

دريافت اسناد : ساِيت ايِنترنتِي
WWW.abfaesfahan.ir  شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان

WWW.iets.mporg.ir پايگاه ملي اطلاع رساني مناقصات
شماره تلفن گويا:  35۱3۲338- 03۱

شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان

تجدید مناقصه عمومی یک مرحله ای
تجدید فراخوان جدول گذاری، سنگفرش، نهر سنگی و فنس کشی روستای  دلجک خان محمدآباد طارم سفلی

دهیــاری دلجک خــان محمدآباد در نظــر دارد فراخوان جدول گذاری، ســنگفرش، نهر ســنگی و فنس کشــی روســتا به شــماره 
2۰۰۳۱۰6۰۴۴۰۰۰۰۰2 را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید.

کلیه مراحل برگزاری فراخوان از دریافت و تحویل اسناد فراخوان تا بازگشــایی پاکتها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت 
)ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد.

متقاضیان شرکت در فراخوان در صورت عدم عضویت در سامانه، نسبت به ثبت نام و دریافت گواهی امضای الکترونیکی )به صورت برخط( برای کلیه صاحبان امضای 
مجاز و مهر سازمانی اقدام لازم را به عمل آورند.

مواعد زمانی:
تاریخ انتشار فراخوان: ۱۴۰۳/۰6/2۰

مهلت دریافت اسناد فراخوان: ۱۴۰۳/۰7/۰7
مهلت ارسال پیشنهادات: ۱۴۰۳/۰7/۱7
زمان بازگشایی پاکت ها: ۱۴۰۳/۰7/۱۸

نوع و مبلغ تضمین شرکت در فرایند ارجاع کار: فیش بانکی یا ضمانت نامه معتبر بانکی به مبلغ 72۹.622.5۴5
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اقتصاد2
ایران

توسعه و ایجاد ۱۰۰ هزار شغل پایدار 
مدیرعامل موسسه توانمندسازی اقتصادی علوی 
با بیان اینکه این موسسه در سال ۱۴۰۳ در توسعه 
و ایجاد اشــتغال با هدف محرومیــت زدایی ۲۹ 
همت مشارکت خواهد داشــت، گفت: موسسه 
توانمندســازی اقتصادی به عنوان بازوی توسعه 
اشتغال بنیاد مســتضعفان با اجرای طرح حیات 
تنها در سال ۱۴۰۳ در بیش از ۳۵۰ شهرستان و 
۲۵۰۰ روستا و منطقه کم برخوردار بیش از ۱۰۰ 

هزار شغل پایدار ایجاد و توسعه خواهد داد.
به گزارش ایسنا، مسعود پناهی در رابطه با عملکرد 
موسسه توانمندسازی اقتصادی علوی در زمینه 
محرومیت زدایی از طریق ایجاد شغل در مناطق 
روســتایی گفت: بنیاد علوی به عنــوان بازوی 
محرومیت زدایی بنیاد مســتضعفان در مناطق 
محروم دارای سه مسئولیت مهم ، رشد و پیشرفت 
اقتصادی، ارتقا عدالت آموزشی و توسعه و ارتقاء 
سلامت در مناطق روســتایی و کمتر برخوردار 

هدف است.
وی با بیان اینکه بیش از ۴۰ هزار روستا در بیش از 
۴۸۰ شهرستان در کشور وجود دارد، خاطرنشان 
کرد: در برنامه هــای تدوین شــده بنیاد علوی، 
راهبردهایی در زمینه توســعه و ایجاد اشــتغال 
مشخص شــده که از این موارد می توان به ایجاد 
درآمد پایدار از طریق آموزش متقاضیان اشتغال 
زایی، توانمندسازی در بازار سازی و تامین نهاده 
و توانمندسازی مالی، ارائه تسهیلات و پرداخت 
کمک هزینه در راســتای ایجاد و توسعه اشتغال 

اشاره کرد.
پناهی یادآور شــد: موسســه توانمندسازی در 
راستای دستیابی به نتایج هرچه بهتر طرح حمایت 
یکپارچه اشــتغال و تولید )حیات( که دارای ۱۶ 
گام است، را معرفی و رونمایی کرده است. پناهی 
تصریح کرد: فعالیت همکاران موسسه در مناطق 
هدف و کم برخوردار با تکیه بر اجرای گام های ۱۶ 
گانه معطوف به شناسایی، آموزش و حمایت مالی، 
بازاررسانی و نظارت بر استقرار کسب و کارها در 

مناطق محروم است.
مدیرعامل موسسه توانمندسازی اقتصادی علوی 
با تاکید بر اینکه محرومیت زدایی به وســیله و با 
همراهی مردم از راهبردهای اصلی بنیاد علوی و 
بنیاد مستضعفان است، خاطرنشان کرد: موسسه 
توانمندسازی اقتصادی علوی، در سراسر کشور 
دارای یک شبکه ۵۰۰ نفره از بدنه مردم است که 
کلیه فعالیت های اجرایی این موسسه توسط این 
افراد به عنوان مجریان و تســهیلگران جهادی و 

مردمی انجام می شود.
او یکی از راهبردهای موسســه توانمندســازی 
اقتصادی علوی را اســتفاده از فناوری های نوین 
دانســت و بیان کرد: تمام فعالیت های شــبکه 
اجرایی موسسه، بنیاد علوی و بنیاد مستضعفان 
در زمینه محرومیت زدایی بر بستر فضای مجازی 

و سامانه های برخط انجام می شود.
پناهی گفت: برنامه اصلی موسسه توانمندسازی 
اقتصادی علوی، بنیاد علوی و بنیاد مستضعفان در 
سال ۱۴۰۳ استقرار، توسعه و پایدار سازی بیش 
از ۱۰۰ هزار اشــتغال خرد و خانگی، کارگاهی و 
بنگاهی کوچک مقیاس در بیش از ۳۵۰ شهرستان 
و حدود ۲۵۰۰ روستا و مناطق حاشیه شهر است.

مدیرعامل موسسه توانمندسازی اقتصادی علوی، 
در پاسخ به این ســوال مبنی بر اینکه افراد واجد 
شرایط چگونه می توانند برای دریافت حمایت های 
توسعه محور از خدمات شما استفاده کنند، گفت: 
یکی از گام های ۱۶ گانه طرح حیات شناســایی 
متقاضیان است که شــبکه اجرایی موسسه در 
روستاهای هدف که حدود ۲۵۰۰ روستا را در سال 
۱۴۰۳ پوشش می دهد، مستقر بوده و متقاضیان 
توسعه و ایجاد اشــتغال می توانند با مراجعه به 
مجریان و تسهیلگران تعیین شده در روستاها و 
شهرستان ها ضمن ارائه درخواست به همکاران 
موسسه، شرایط آن ها تحت اهلیت سنجی قرار 

گیرد.
او ادامه داد: در کنار موارد مطرح شده، بنیاد علوی و 
مستضعفان در فضای مجازی سامانه های مختلفی 
در زمینه دریافت تقاضا و اهلیت سنجی متقاضیان 
ایجاد و توسعه کسب و کارها را دایر کرده و با توجه 
به ظرفیت مجموعه از زمان ثبت درخواست تا انجام 
فرآیند اهلیت سنجی این فرآیند نهایتا یک ماه به 

طول می انجامد.
پناهــی در برنامــه ای رادیویی گفت: موسســه 
توانمندســازی اقتصادی علوی با توجه به برنامه 
ریزی بنیاد مستضعفان و تامین بخشی از بودجه 
از طریق منابع تکلیفی بانکی و مشارکت خیرین 
و مردم، بنا دارد در سال جاری در رابطه با توسعه 
کســب و کار و ایجاد اشــتغال در مناطق کمتر 
برخوردار مورد هدف بنیاد مستضعفان رقمی در 

حدود ۲۹ همت مداخله ریالی داشته باشد.

خبر

نماینده مجلس شــورای 
اســلامی با بیــان اینکه 
ایجاد سامانه »خودنویس« 
انحصار مشاوران املاک را 
شکسته است، گفت: مردم 
می توانند به صورت رایگان از بستر این سامانه برای 
قراردادهای خرید و اجاره مسکن استفاده کنند که 

کاهش هزینه ها را به همراه دارد.
به گزارش ایرنا، مشــاوران املاک طی ســال های 
اخیر تبدیل به نهادهایی شــده اند کــه در تعیین 
قیمت اجاره بها و خرید مسکن نقش قابل توجهی 
دارند و بســیاری از مشــاوران امــلاک تبدیل به 
عرضه کننده مسکن شــده اند. آن ها گاهاً به خرید 
مسکنی که قرار است معامله شود می پردازند و آن 
را به خریدار عرضه می کنند؛ بنابراین، یک واســط 
 به معامله اضافه می شــود که در افزایش قیمت ها 

نقش دارد.
در حوزه اجاره بها نیز شرایط خوبی نداریم و شاهد 
افزایش فزاینده قیمت ها هســتیم. از شواهد این 
طور برمی آید که مشــاوران املاک نقش بسزایی 
در افزایــش قیمت هــا دارند. مجلــس راه اندازی 
سامانه خودنویس را به پشتوانه یک مصوبه قانونی 
پیش بینی کرد. این ســامانه راه اندازی شده است. 
استفاده از ســامانه خودنویس بسیار راحت است و 
افراد می توانند به آسانی نسبت به عقد قرارداد خود 

در حوزه مسکن اقدام کنند.
حامد یزدیان، نماینده اصفهان و ورزنه در مجلس 
شورای اسلامی در خصوص ســامانه خودنویس و 
مزیت هایی که به لحاظ کاهش هزینه های مردم در 
زمینه عقد قراردادها و از بین بردن نقش واسطه ها 
دارد، اظهار کرد: واقعیت این اســت کــه این نوع 
سامانه ها می توانند نقش قابل توجهی در ساماندهی 

امور در حوزه مســکن داشته باشند. طی سال های 
اخیر شاهد هســتیم که تعداد زیادی از بنگاه های 
املاک که بسیاری از آنها صورت غیرقانونی فعالیت 

می کنند، در سطح شهرها پراکنده شده اند.
وی ادامه داد: بنگاه های املاک هزینه های اضافی 
برای خریدار و فروشــنده به وجــود می آورند. به 
جای اینکه خریدار و فروشنده و یا مستأجر و موجر 
تعیین کننده قیمت ها باشــند، بنگاه های املاک 

قیمت ها را تعیین می کنند.
نماینده مجلس خاطرنشان کرد: بعضاً شاهد هستیم 
که بنگاه های املاک شرایط رقابت کاذب و ناسالمی 
را در حوزه مســکن به وجود می آورند و بر گستره 
مشکلات اضافه می کنند. در صورتی که استفاده از 
سامانه خودنویس گسترش پیدا کند و افراد بتوانند 
خودشان به صورت مستقیم قراردادها را عقد کنند، 

می تواند در کنترل قیمت ها موثر واقع شود.

انحصار مشاوران املاک را شکسته شد
یزدیان گفت: سامانه خودنویس انحصار مشاوران 
املاک را شکســته اســت. قبــلًا مــردم چاره ای 
نداشــتند جز این که به شــرایط مدنظر بنگاه ها 
تــن دهند. حــالا می تواننــد به صــورت رایگان 
از بســتر ســامانه خودنویــس اســتفاده کنند و 
با ســامانه خودنویس قدرت اختیــار و انتخاب در 
 جهت مراجعه به مشــاوران املاک بــه مردم داده 

شده است.
وی ادامه داد: ما خصومتی با مشاوران املاک نداریم 
و مخالف آنها نیستیم، اما این واحدهای صنفی باید 
مشــاوره بدهند و در ثبت و ضبط معاملات نقش 
داشته باشند، نه این که نقش تعیین نرخ را برعهده 
بگیرند. تعیین قیمت ها توســط مشاوران املاک 
درست نیست و بر گستره مشکلات در حوزه مسکن 

اضافه می کند.

اقدامات سوداگرانه برخی مشاوران املاک
عضو کمیسیون کشاورزی مجلس خاطرنشان کرد: 
متأسفانه طی ســال های اخیر مشاوران املاک به 
جای اینکه به ثبت و ضبط معاملات بپردازند و نقش 
مشــاور را برعهده بگیرند، به اقدامات ســوداگرانه 
مبادرت کرده اند و به افزایش قیمت ها دامن زده اند.

یزدیان گفت: سامانه خودنویس می تواند به تعدیل 
نقش مشاوران املاک بپردازد و دســت آنها را در 
تعیین قیمت ها کوتاه کند، البته مشــاوران املاک 
می توانند به فعالیت خود ادامه دهند و اگر صلاح و 
مصلحت دو طرف معامله را در نظر داشــته باشند، 

مردم به آنها مراجعه خواهند کرد.
وی ادامه داد: اگر مشاوران املاک بخواهند به نفع 
یک طرف معامله وارد عمل شــوند، مردم تصمیم 
می گیرند که خودشان مســتقیماً از طریق سامانه 
خودنویس به عقد قراردادها مبادرت کنند. به این 
ترتیب، نوعی جایگزین برای مشــاوران املاک به 

وجود آمده است و انحصار آن ها از بین می رود.

ایجاد شفافیت منافع برخی را به خطر می اندازد
نماینده مجلس بیان کرد: هر چقدر در حوزه های 
مختلف اقتصادی به سمت اســتفاده از سامانه ها و 
افزایش شفافیت حرکت کنیم، به نفع کشور و مردم 
است. طبیعی اســت که در روند این شفافیت زایی 
منافع افرادی به خطر می افتد و آنها در مقابل این امر 
مقاومت خواهند کرد. دولت باید در زمینه گسترش 
سامانه خودنویس پافشاری داشته باشد و در مقابل 
مقاومت ها کوتاه نیاید. یزدیان ادامه داد: وقتی مردم 
منفعت خود را در استفاده از ســامانه خودنویس 
ببینند، بــه اســتفاده از آن خواهنــد پرداخت. با 
توجه به اینکه طی سال های اخیر اجاره بها به طرز 
سرسام آوری افزایش یافته اســت، دولت باید عزم 
خود را برای گسترش استفاده از سامانه خودنویس 
و سامان دادن به امور در حوزه مسکن به کار بگیرد.

با راه اندازی سامانه خودنویس، هزینه های مردم کاهش یافت

حذف واسطه گری در بازار اجاره بها

دیوان محاسبات اعلام کرد: 
رشد ۱۶۲ درصدی متقاضیان 

تسهیلات ازدواج 
بانک مرکزی اعلام کرد: شبکه بانکی از ابتدای سال 
جاری تا ۱۸ شهریورماه بیش از ۷۶ همت تسهیلات 
قرض الحسنه ازدواج و ۱۸.۲ همت تسهیلات قرض 
الحســنه فرزندآوری، )در مجموع به مبلغ ۹۴.۲ 
همت( به ۴۵۵ هزار نفر از متقاضیان پرداخت کرده 
است. به گزارش ایرنا از بانک مرکزی، شبکه بانکی 
کشور از ابتدای سال جاری تاکنون بالغ بر ۷۶ هزار 
میلیارد تومان تسهیلات قرض الحسنه ازدواج به 
۲۳۰ هزار نفر از متقاضیان پرداخت کرده اســت. 
همچنین شــبکه بانکی در این مدت ۱۸.۲ هزار 
میلیارد تومان تسهیلات فرزند آوری به ۲۲۵ هزار 

نفر از متقاضیان پرداخت کرده است.
دیوان محاســبات نیز اعلام کرد: افــراد در صف 
تسهیلات ازدواج و فرزندآوری در پایان مرداد ماه به 
ترتیب ۳۵۳ هزار و ۹۸۴ نفر و ۴۱۷ هزار و ۵۶۴ نفر 
هستند که نسبت به افراد در صف پایان سال ۱۴۰۲ 

به ترتیب ۱۶۲ و ۴۸ درصد رشد داشته است.
به گزارش اداره کل روابط عمومی و امور بین الملل 
دیوان محاســبات کشور، بررســی های این نهاد 
نظارتی نشــان می دهد، با توجه به عدم افزایش 
ســرجمع حداقل مبلغ در نظر گرفته شده برای 
تسهیلات قرض الحســنه در بند )ث( تبصره ۱۳ 
قانون بودجه ســال ۱۴۰۳ کل کشــور نسبت به 
سال قبل و افزایش مبلغ تسهیلات فردی ازدواج 
و فرزندآوری در سال جاری، عملکرد بانکها موید 
آن اســت که افراد در صف تســهیلات ازدواج و 
فرزندآوری در پایان مرداد ماه به ترتیب ۳۵۳ هزار و 
۹۸۴ نفر  و ۴۱۷ هزار و ۵۶۴ نفر هستند که نسبت 
به افراد در صف پایان سال ۱۴۰۲ به ترتیب ۱۶۲ 
و ۴۸ درصد رشد داشته اســت. در این خصوص 
علیرغم اقدام بانک مرکزی نسبت به افزایش سهمیه 
برخی از بانک ها از محل کاهش و آزاد سازی سپرده 
قانونی به منظور کاهش افراد در صف، ضرورت دارد 
بانک مرکزی در راستای وظایف و اختیارات تعیین 
شــده در قانون بانک مرکزی و جــز )۶( بند )ث( 
تبصره مذکور، نسبت به تقویت اقدامات نظارتی 

بمنظور بهبود عملکرد بانک ها اقدام نماید.

پرداخت ۳۰۰ فقره تسهیلات نوسازی 
معاون نوسازی تهران گفت: ۳۰۰ فقره تسهیلات 
برای نوسازی واحد های مسکونی در محلات مختلف 
استان تهران طی یک سال گذشته پرداخت شده 
است. هدایت، مدیرعامل نوسازی تهران در شبکه 
پنج سیما با بیان اینکه یکی از اقدامات موثر در تهران 
نوسازی بافت های فرسوده در محلات مختلف بوده 
است گفت: شهرداری تهران با همکاری بازآفرینی 
شــهری اقدام به نوســازی بافت های فرسوده در 

محلات مختلف تهران کرده اند.
وی ادامه داد:  سازمان نوسازی تهران اقدام به ایجاد 
یک قرارگاه مسکن در استان تهران کرده اند که 
هدف از آن مانع زدایی برای تولید مســکن است 
که اقدام به تهیه و تصویب بسته های تشویقی برای 
نوسازی بافت های فرسوده کرده اند. هدایت اظهار 
کرد: با تشکیل این  قرارگاه تمامی اراضی مستعد 
با رویکرد و محدوده های مختلف شناسایی شده 
و تاکنون با مجموعه های مختلــف  قرارداد های 
مختلف را امضا کرده ایم و  تفاهم نامه ۵۳۲ هزار 
واحدی را  با بخش های مختلــف امضا کرده ایم. 
وی اظهار کــرد: تفاهم نامه ۵۳۲ هــزار واحدی 
برای نوسازی  منعقد شده و در این زمینه هم یک 
کارگروهی مجدد تشکیل شده  و ۲۸۷ هزار واحد 
از این تفاهم نامه ها به مرحله اجرایی رسیده است. 
هدایت تاکید کرد: تمامی ۲۸۷ هــزار واحد هم 
مراحل کمیسیون ماده ۵ را گذرانده اند و در سه 
ماه پیش هم ۲۰۰ هزار واحد با حضور معاون اول 
رئیس جمهور کلنگ زنی شده که در حال حاضر 
این واحد ها در مرحله تهیه نقشــه و گودبرداری 
و صدور پروانه است. او بیان کرد: از ابتدا هدف ما 
تسهیل گری برای ســاخت و نوسازی واحد های 
مسکونی بوده که با همکاری بخش خصوصی اجرا 
و ساخته می شــوند. مدیرعامل سازمان نوسازی 
گفت: حدود ۲۰۰ هزارواحد سه ماه پیش کلنگ 
زنی شــد که این واحد ها در مراحل مختلف گود 
برداری  وصدور پروانه  ساختمانی هستند گفت: 
همچنین ۲۸۷ هزار واحدی که در سال گذشته 
آغاز شده در مراحل مختلف از جمله گودبرداری، 
اسکلت و فنداسیون و حتی نازک کاری قرار دارد 
که به زودی ۵۰ هزار واحد  از این تعداد تا پایان سال 

به بهره برداری می رسد.
وی در خصوص تسهیلات در بافت های فرسوده هم 
گفت: شهرداری در محدوده بافت ها هیچ عوارض 
دریافت نمی کند و در سال گذشته هم تنها ۳۰۰ 
فقره در این محدوده پرداخت شده بود امیدواریم 

این ضرروت توسط بانک های عامل دیده شود.
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عضو اتاق بازرگانی ایران گفت: موافقت نامه تجارت 
ترجیحی بین ایران و افغانســتان در حال مذاکره و 
تنظیم اســت. به گزارش مهر، محمد خاکی رئیس 
اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی خرم آباد در 
نشست وبیناری فعالان اقتصادی لرستان و افغانستان 
گفــت: موافقت نامه تجارت ترجیحی بیــن ایران و 
افغانستان در حال مذاکره و تنظیم است و امید می رود 
هرچه زودتر نهایی و تعرفه ها برای فعالان اقتصادی 
مشخص شود. خاکی افزود: لازمه گسترش توسعه 
روابط تجاری و اقتصادی برگزاری نشست های مختلف 
و شناخت از ظرفیت های یکدیگر است و در گام بعدی 
زمینه همکاری های بیش ازپیش فراهم خواهد شد. وی 
ادامه داد: امیدواریم با توافقنامه چابهار، ظرفیت های 
خوب مرزهــای زمینی و رســمی و تعریف اولویت 
همکاری اقتصادی دولت با کشورهای همسایه به ویژه 

افغانستان، به نتایج خوبی دست یابیم.
روحانی، مسئول اقتصادی ســفارت افغانستان نیز 

ضمن تأکید به مسئله بازگشت مهاجران افغانستانی 
به کشور خودشــان، گفت: افغانســتان استراتژی 
کوتاه مدتی برای واردات دارد و در تلاش برای حمایت 

از تولیدات داخل است.
بر اســاس اعلام اتاق ایران، وی افزود: واردات سموم 
کشــاورزی و تکنولوژی و ماشــین آلات در اولویت 
اســت همچنین با توجه به خــاک حاصلخیز و آب 
شیرین این کشور زمینه همکاری با سرمایه گذاران 
در کشت فراســرزمینی فراهم است و زمین هایی را 
به صورت اجاره ۹۰ ساله در اختیارشان قرار می دهیم 
و همچنین آمادگی تهاتر محصولات کشاورزی مانند 
چغندر با سایر محصولات داریم. مشاور وزیر تجارت و 
صنایع افغانستان با بیان اینکه دیگر نیاز بازار مصرف 
افغانستان شیرخشک است گفت: قبلًا صادرات شیر 
خشک به افغانستان انجام گرفته بود اما اکنون نیازمند 
واردات محصول هستیم و تاجرانی نیز از افغانستان در 

این زمینه اعلام آمادگی کرده اند.

کارشناســان حوزه آرد معتقدند کــه با توجه به 
چندنرخی بودن قیمت آرد، تخلفاتی در این حوزه 
رخ می دهد، درحالیکه با اجرای طرح یکسان سازی 
شاهد به پایان رسیدن تخلفات این حوزه و کاهش 

حداقل ۳ میلیون تنی گندم خواهیم بود.
بنابر آمار ســالانه ۱۰ تا ۱۰.۵ میلیون تن گندم 
مورد نیاز واحد های خبازی اســت کــه  با اجرای 
طرح هوشمندسازی آرد و نان از اردیبهشت سال 
۱۴۰۱ و تجهیز واحد های خبازی به کارتخوان های 
هوشمند، سیاســت کاهش مصرف آرد و گندم، 
کاهش ضایعات و دورریز نان و جلوگیری از تخلفات 
و  قاچاق آرد به آن ســوی مرز ها دنبال می شد که 
اکنون با گذشت بیش از ۲ سال از این طرح، بسیاری 
از فعالان حوزه آرد و نــان اذعان می کنند که این 

طرح نتوانسته به اهداف خود برسد.
کارشناسان حوزه آرد و نان بر این باورند که با وجود 
۳ نرخی بودن قیمت گندم چطور می توان انتظار 

داشت که فساد و رانتی در این حوزه رخ ندهد، لذا 
یکسان سازی نرخ آرد و نان و پرداخت یارانه به ابتدا 
یا انتهای زنجیره تنها راه حل جلوگیری از قاچاق 
آرد، فروش آرد در بازار آزاد و کاهش مصرف گندم و 

در نهایت پایداری در خودکفایی است.
در همین ارتباط حسین یزدجردی رئیس کانون 
انجمن های صنفی صنایع آرد ایران گفت: بنابر آمار 
سالانه ۱۰ میلیون تن گندم مورد نیاز واحد های 
خبازی است که اجرای هوشمندسازی به سبب 
عدم هماهنگی و اشراف کامل وزارت اقتصاد، این 
طرح کارایی کامل نداشــت و ایرادات و اشکالاتی 

در اجرا داشت که منجر به نارضایتی نانوایان شد.
به گفته یزدجردی، اجرای طرح هوشمندسازی 
واحد های خبــازی، بودجه جدیــدی را به دولت 
بواسطه پرداخت ۴۰ درصد فروش روزانه واحد های 
خبازی رقمی معادل ۱.۵ همت ماهانه تحمیل کرد 

و این طرح کاملا شکست خورده است.

آخرین گزارش پایش ملی محیط کسب وکار ایران 
نشان می دهد نمره شــاخص محیط کسب وکار 
کشور که در زمستان ۱۴۰۲ نامساعدتر شده و به 
۶.۰۴ رسیده بود، در فصل بهار بدون تغییر روی 

۶.۰۴ باقی مانده است.
به گزارش مهر، بررســی شــاخص ملی محیط 
کسب وکار کشور حاکی از این است که در فصل 
بهار امسال، نمره این شاخص ۶.۰۴ )نمره بدترین 
ارزیابی ۱۰ است( ثبت شده که با نمره شاخص در 
فصل زمستان ۱۴۰۲ تفاوتی ندارد؛ این در حالی 
است که زمستان گذشــته، نمره شاخص محیط 
کسب وکار نامساعدتر شده و ۵.۹۸ در فصل پاییز 

۱۴۰۲ به رقم ۶.۰۴ رسیده بود.
نتایج گــزارش مرکز پژوهش های اتــاق ایران از 
پایش ملی محیط کسب وکار ایران نشان می دهد 
که در بهار ۱۴۰۳ فعالان اقتصادی مشارکت کننده 
در این پایش، به ترتیب ســه مؤلفــه »غیرقابل 
پیش بینی بودن و تغییرات قیمــت مواد اولیه و 

محصولات«، »دشواری تأمین مالی از بانک ها« و 
»بی ثباتی سیاست ها، قوانین و مقررات و رویه های 
اجرایی ناظر بر کســب وکار« را نامناســب ترین 
مؤلفه های محیط کسب وکار کشور نسبت به سایر 

مؤلفه ها ارزیابی کرده اند.
بر اســاس یافته های این طــرح در بهار ۱۴۰۳ 
استان های مرکزی، خوزستان و همدان به ترتیب 
دارای مســاعدترین وضعیت محیط کسب وکار 
نسبت به سایر استان ها ارزیابی شده اند و در مقابل 
به ترتیب استان های هرمزگان، کردستان و فارس 
نامساعدترین وضعیت محیط کسب وکار را نسبت 

به سایر استان ها تجربه کرده اند.
بررســی ها نشــان می دهد در بهار امسال، نمره 
شاخص محیط کســب وکار در ۱۸ استان نسبت 
به میانگین نمره شاخص محیط کسب وکار کشور 
)۶.۰۴( پایین تر بوده و وضعیت محیط کسب وکار 
آنها شرایط بهتری نسبت به میانگین کشور داشته 
است؛ اما در ۱۳ اســتان نمره این شاخص بالاتر 

از میانگین کشــوری بوده و شرایط نامساعدتری 
داشــته اند. بر اســاس یافته های طرح، میانگین 
ظرفیت فعالیــت )واقعی( بنگاه هــای اقتصادی 
شرکت کننده در فصل بهار ۱۴۰۳ معادل ۴۱.۱۹ 
درصد بوده است که نســبت به زمستان ۱۴۰۲ 
)۴۲.۰۹ درصد( کاهش ۰.۹ درصدی داشته است. 
بر اساس نتایج این پایش در بهار ۱۴۰۳، وضعیت 
محیط کسب وکار در بخش کشاورزی )۶.۰۳( در 
مقایســه با بخش های صنعت )۵.۸۸( و خدمات 

)۵.۹۶( نامناسب تر ارزیابی شده است.
در بین رشــته فعالیت های اقتصادی برحســب 
طبقه بنــدی اســتاندارد ISIC.rev۴، رشــته 
»آموزش«، »حمل ونقل و انبــارداری« و »مالی 
و بیمــه دارای« دارای بهتریــن وضعیت محیط 
کسب وکار بوده اند و در مقابل رشته فعالیت های 
»املاک و مستغلات«، »اطلاعات و ارتباطات« و 
»سلامت انسان و مددکاری اجتماعی«، بدترین 
وضعیت محیط کســب وکار را در مقایسه با سایر 

رشــته فعالیت های اقتصادی در کشــور تجربه 
کرده اند. بر اساس نظریه عمومی کارآفرینی شین، 
شــاخص ملی محیط کســب وکار ایران در بهار 
۱۴۰۳، عدد ۶.۲۶ )عدد ۱۰ بدترین ارزیابی است( 
به دست آمده است که به صورت جزئی نامناسب تر 
از وضعیت این شــاخص در ارزیابی فصل گذشته 

)زمستان ۱۴۰۲ با میانگین ۶.۲۲( است.
بر اســاس این نظریه، میانگیــن ارزیابی محیط 
اقتصادی عدد ۶.۶۰ اســت که در ارزیابی فصل 
گذشته عدد ۶.۵۲ حاصل شــده بود و میانگین 
ارزیابی محیط نهادی عدد ۵.۹۹ است که در فصل 
گذشته عدد ۵.۹۷ ارزیابی شده بود. بر این اساس، 
محیط حقوقی و قانونی با عدد ۵.۶۰ و محیط مالی 
با عدد ۸.۳۶ به ترتیب مساعدترین و نامساعدترین 
محیط ها بر اساس نظریه عمومی کارآفرینی شین 
بوده اند. شاخص شین به دلیل در نظر گرفتن وزن 
عوامل مختلف در محاسبه، از دقت بیشتری نسبت 

به شاخص کل کشور برخوردار است.

وزیر راه و شهرسازی گفت: سرعت حمل ونقل ریلی 
نه در حوزه باری و نه در حوزه مسافری قابل قبول 
نیست. به گزارش تسنیم، فرزانه صادق با بیان اینکه 
اساس ریل و مســیر راه آهن در کشور ایران تمدن 
ساز بوده و بسیاری از سکونتگاه های زیستی با عبور 
ریل ایجاد شده اند، اظهار کرد: شاهکار مهندسی در 
حوزه ریل که با تلاش مهندسین ایرانی و تعامل با 
مهندسان خارجی ایجاد شده و در اختیار ملت ایران 

قرار گرفته، بخشی از هویت ملت ایران شده است.
وی ادامه داد: با دیدگاه بلند رهبر معظم انقلاب در 
خصوص وضعیت ژئوپلیتیــک و ارتباطات ایران با 
کشورهای همسایه که بر تکمیل کریدورهای ریلی 
تاکید دارند، باید این امور توسعه ای را بیش از پیش 

مورد تاکید قرار داد. وی با بیان اینکه باید به صورت 
جدی به تکمیل کریدورهای ریلی پرداخت، اضافه 
کرد: با توجه به آن که کشور در موقعیت حساسی 
قرار دارد، اگر تکمیل و توســعه کریدورهای ریلی 
و اتصال آن به کریدورهای مرزی را به ســرعت به 
انجام نرسانیم، فرصت ها را از دست خواهیم داد. وی 
افزود: موضوع دیگر تعامل با کارکنان راه آهن است، 
تعامل با هزاران نفری که در این صنعت می کوشند، 
بسیار با اهمیت است و این تعامل باید بسیار دقیق و 

سنجیده تقویت شود.
وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: مسئله دیگر تعامل 
با بحش خصوصی اســت و درها باید به سوی همه 
ارکان بخــش خصوصی کــه در حــوزه ریلی کار 

می کنند، در کمال عدالت باز باشــد، شــرکت ها 
باید برای کار در این حوزه با یکدیگر رقابت کنند و 
توجه ویژه به بخش خصوصی باید قوی تر پیش برده 
شــود. صادق تصریح کرد: با بودجه دولتی راه آهن 
نمی توان طرح های موجود را پیش برد و به همین 
دلیل بهره گیری از سرمایه گذاری بخش خصوصی 

باید در دستور کار قرار گیرد.
وی ادامه داد: حوزه ریلی نقشــی بســیار مهم در 
توسعه کشور دارد و علاوه بر دوستدار محیط زیست 
بودن، می تواند ایمنی حمل ونقل و بهینه ســازی 
مصرف انرژی را محقق کند. از این رو ظرفیت های 
موجود باید به صورت حداکثری مورد بهره برداری 

قرار گیرد.

وزیر راه و شهرسازی با اشــاره به این که در حوزه 
حمل ونقل ریلی در بخش باری باید اقدامات جدی 
صورت گیرد، گفت: سرعت حمل ونقل ریلی نه در 
حوزه باری و نه در حوزه مسافری قابل قبول نیست و 
افزایش این سرعت باید با اولویت بالا پیگیری شود.

صادق تاکید کرد: ترســیم و توصیف واقعیاتی که 
هم اکنون با آن مواجهیم، مهم ترین گامی است که 
مدیرعامل جدید شرکت راه آهن جمهوری اسلامی 
ایران باید به انجام برساند و نقاط ضعف و چالش ها 
باید دسته بندی و اولویت بندی شــود تا بتوان در 
ســریعترین زمان نســبت به رفع چالش ها اقدام 
کرد که در این راســتا بدنه راه آهن باید به صورت 

حداکثری به کار گرفته شود.

بساط قاچاق با یکسان سازی نرخ آرد برچیده می شودتنظیم موافقت نامه تجارت ترجیحی ایران و افغانستان 

۳ استان که صدرنشین بدترین محیط کسب و کار شدند

سرعت حمل بار ریلی قابل قبول نیست

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com
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در زمــان حاضر با وجــود ۲۵ میلیــارد و ۹۵۰ 
میلیون مترمکعب آب ذخیره شــده در سدهای 
کشــور، ۵۰ درصد ظرفیت مخازن ســدها پرُ و 

۵۰۴۷ درصد این ظرفیت خالی است.
در 3۵۰ روز ابتدایی ســال آبی جاری )از ابتدای 
مهرماه 1۴۰۲ تا شانزدهم شهریورماه 1۴۰3( در 
مجموع ۴1 میلیــارد و ۴۴۰ میلیون مترمکعب 
آب وارد سدهای ایران شده که نسبت به ورودی 
38 میلیارد و ۹۲۰ میلیــون مترمکعبی آب به 
سدها در مدت مشابه سال آبی گذشته، رشدی 

6درصدی داشته است.
همچنین در این مدت، به منظور تأمین آب شرب، 
کشــاورزی، صنعت و مباحث زیست محیطی و 

همچنین تولید انرژی برق آبی، 3۷ میلیارد و ۵3۰ 
میلیون مترمکعب آب از سدهای کشور رهاسازی 
شده است که نســبت به خروجی 3۵ میلیارد و 
3۷۰ میلیــون مترمکعبی آب در مدت مشــابه 
سال آبی قبل از سدها، رشدی 6 درصدی را نشان 
می دهــد. در زمان حاضر با وجــود ۲۵ میلیارد 
و ۹۵۰ میلیون مترمکعب آب ذخیره شــده در 
سدهای کشور، ۵۰ درصد ظرفیت مخازن سدها 
پرُ و ۵۰۴۷ درصد این ظرفیت خالی است. میزان 
ذخایر آبی سدها در روز شانزدهم شهریور 1۴۰۲ 
بالغ بر ۲3 میلیارد و ۹۰ میلیون مترمکعب بود که 
مقایسه این رقم با حجم فعلی ذخایر آبی سدها، 

نشان دهنده رشد 1۲درصدی است.

رئیس اتحادیه نانوایان ســنتی تهــران گفت: با 
موافقــت وزارت کشــور تغییــرات قیمت در 
کارتخوان های عرضه نان اعمال شد. به گزارش 
تسنیم، فاطمه نظری با اشاره به تغییر قیمت نان 
در تهران گفت: نان سنگک ساده از 3 به ۵ هزار 
تومان، همچنین قیمت نان بربری ساده با آرد نوع 
یک، از 1 هزار و هشتصد تومان به ۲ هزار و پانصد 
تومان وبربری ساده با آرد نوع دو از ۲ هزار و پانصد 

تومان به 3 هزار و پانصد تومان رسید.
وی ادامه داد: نان لواش بــا آرد نوع یک از پانصد 
تومان بــه هفتصد تومان تغییــر قیمت یافت و 
لواش نوع دو نیز از ششــصد و پنجــاه به نهصد 

تومان رسید.
نظری تصریح کرد: قیمت نان ســنتی تافتون با 
آرد نوع یک، از ۹۰۰ تومان به 1 هزار و دویست 

شــصت تومان و نوع دو از 1 هزار و دویست به 1 
هزار و پانصد تومان رسید. همچنین قیمت نان 
ماشینی تافتون با آرد نوع یک از هفتصد به 8۵۰ 
تومان و نــوع دو از 1 هزار به 1 هزار و دویســت 

تومان تغییر یافت.
به گفته وی شکل عرضه نان کنجدی نیز تغییر 
یافته، به این ترتیب که در کارتخوان های عرضه 
نان قســمتی جداگانه برای خرید کنجد در نظر 
گرفته شده و مشــتریان میتوانند از این قسمت 
به ازای هر نان از 1۰ تا 3۰ گرم کنجد خریداری 
کنند و نانوا با نظرمشتری از این کنجد در پخت 
نان استفاده می کند. گفتنی است پیشتر قیمت 
نان در اســتان های مختلف اصلاح شــده بود و 
همچنین قیمت نان از ســال 1۴۰۰ تاکنون در 

تهران تغییر نکرده بود.

با توجه به رقــم طلب گنــدم کاران در بحث خرید گنــدم و تعداد 
کشــاورزانی کــه از دولت دریافتــی داشــته اند،می توان گفت که 
درآمد ســرانه کشــاورزان حدود ۲۴۰ میلیون تومان بوده است. به 
گزارش تسنیم، با توجه به پرداختی های انجام شده توسط سازمان 
هدفمندسازی یارانه ها برای پرداخت مطالبات گندم کاران، در حال 
حاضر حدود 161 هزار میلیارد تومان به حســاب کشــاورزان وارد 

شده است.
البته با توجه به اعلام این ســازمان، بخشــی از طلــب باقی مانده 
گندم کاران باید با توجه به فروش گندم به خبازی ها و صنایع توسط 
شرکت بازرگانی دولتی تامین شود که احتمالا این رقم نیز قابل توجه 
خواهد بود. در حقیقت آن بخش از طلب گندم کاران که باید براساس 
تعهدات سازمان برنامه و بودجه پرداخت می شده است به طور کامل 

پرداخت شد.

در خصوص رقــم باقی مانــده نیز باید به ســخنان معــاون وزیر 
جهــاد کشــاورزی اشــاره کرد کــه کل رقــم پرداختــی دولت 
در بحث گندم را حــدود ۲۰۰ هــزار میلیارد تومــان اعلام کرده 
بود. بــا توجه به این رقــم، احتمالا حدود ۴۰ هــزار میلیارد تومان 
از مطالبات گنــدم کاران باقی مانده اســت که شــرکت بازرگانی 
 دولتی بایــد آن را از محــل فــروش گندم های خریداری شــده 

تامین کند.
اگر رقــم ۴۰ هــزار میلیارد تومــان را بــه عنوان رقمــی در نظر 
بگیریم که از فروش گندم های خریداری شــده به دســت می آید، 
می توان گفت کــه تنها ۲۰ درصــد از رقم خریــد تضمینی گندم 
 از محل فــروش آن به دســت می آیــد و 8۰ درصد مابقــی یارانه

 دولتی است.
براساس اعلام سازمان هدفمندسازی یارانه ها مجموع کشاورزانی که 

در قالب پرداخت به ذی نفع نهایی مطالبات خود را دریافت کرده اند 
81۷ هزار و 6۵۷ نفر بوده اند که در نقاط مختلف کشور فعالیت دارند. 
با توجه به کل رقم پیش بینی شده خرید گندم که برابر حدود ۲۰۰ 
هزار میلیارد تومان است، درآمد سرانه کشاورزان برابر ۲۴۰ میلیون 

تومان خواهد بود.
البته باید توجه داشــت که این رقم بســیاری از موارد را پوشــش 
نمی دهد. به طــور مثال عمده کشــاورزان این حوزه، کشــاورزان 
خُرد به حســاب می آیند که ســطح زیر کشــت آنها پایین و عملا 
غیر بهره ور اســت. به این ترتیب این دســته عموماً با وجود قیمت 
قابل قبول خریــد تضمینی گندم، به ســوددهی نمی رســند. در 
کنار این مســئله بایــد هزینه های بالای کشــاورزی که شــامل 
 مــواردی ماننــد ماشــین آلات، کارگر، کــود و... می شــود را نیز

 در نظر گرفت.

عضو کمیسیون انرژی مجلس شــورای اسلامی به بیان توضیحاتی 
درباره طرح تخصیص بنزین به هر کد ملی پرداخت.

محمد بهرامی سیف آبادی، نایب رئیس دوم کمیسیون انرژی مجلس 
شورای اسلامی در گفت و گو با مهر درباره طرح تخصیص بنزین به هر 
کد ملی در راستای جلوگیری از اعطای یارانه پنهان انرژی و جلوگیری 
از بروز ناترازی بنزین اظهار کرد: بنزین به عنوان یک ســرمایه ملی، 
تحت یارانه های سنگینی از سوی دولت قرار دارد و قیمت تمام شده 
آن بسیار بیشتر از مبلغی است که مردم پرداخت می کنند. این سرمایه 
ملی باید به صورت عادلانه میان همه مردم توزیع شود، اما در حال 
حاضر چنین نیســت؛ چرا که برخی افراد چندین خودرو دارند و از 
سهم بیشتری از یارانه بنزین بهره مند می شوند، در حالی که بسیاری 

از مردم حتی یک خودرو هم ندارند.
وی با اشــاره به مزایای طرح تخصیص بنزین به هر کد ملی افزود: 
این طرح می تواند عدالت در توزیع بنزین را بهبود ببخشد. در حال 
حاضر، افراد زیادی هستند که خودروی شخصی ندارند و از سهمیه 

بنزین اســتفاده نمی کنند، در حالی که افرادی با چندین خودرو از 
سهمیه بیشتری بهره مند می شــوند. این مسئله به معنای نابرابری 
در بهره مندی از یارانه های سوخت است. تخصیص بنزین به هر کد 
ملی می تواند این نابرابری را کاهش داده و توزیع عادلانه تری را میان 

مردم برقرار کند.
بهرامی همچنین به چالش های موجود در سیستم حمل ونقل کشور 
و نقش آن در افزایش مصرف سوخت اشاره کرد و گفت: یکی از دلایل 
اصلی مصرف بالای بنزین در کشور، تنوع کم در سوخت های مورد 

استفاده در حمل ونقل و وجود خودروهای فرسوده است.
نایب رئیس دوم کمیســیون انرژی مجلس ادامه داد: متأسفانه، این 
خودروها هنوز از چرخه خارج نشده اند و مصرف سوخت آنها بسیار 
بالاست. این خودروها به طور متوسط 1۰ تا 1۴ لیتر بنزین در هر 1۰۰ 
کیلومتر مصرف می کنند که بسیار زیاد است. باید به این موضوع توجه 
ویژه ای شــود و برنامه ای برای خروج خودروهای فرسوده از چرخه 

حمل ونقل تدوین شود.

وی همچنین به مسئله قاچاق سوخت به کشورهای همسایه اشاره 
و بیان کرد: قیمت پایین ســوخت در کشــور، یکی از عوامل اصلی 
قاچاق آن به کشورهای همسایه است. علاوه بر بنزین، نفت گاز نیز به 
قیمت های بسیار پایین قاچاق می شود. این مسئله نه تنها به اقتصاد 
کشــور ضربه می زند، بلکه باعث افزایش مصرف سوخت و هدررفت 
منابع ملی می شود. اگر ما بتوانیم مصرف سوخت را مدیریت کنیم 
و تولید مازاد را صادر کنیم، می توانیم منابع مالی کشــور را افزایش 

دهیم.
بهرامی بر ضرورت همکاری دولــت و مجلس برای اجرای این طرح 
تأکید کرد و گفت: دولت و مجلس باید با همکاری یکدیگر راهکاری 
برای مدیریت مصرف سوخت و تحقق عدالت اجتماعی ارائه دهند. 
این مسئله بسیار حیاتی است و اگر به درستی پیگیری نشود، ممکن 
است خسارت های جبران ناپذیری به اقتصاد کشور وارد شود. از این 
رو، اجرای طرح تخصیص بنزین به هر کد ملی باید به صورت جدی 

مورد توجه قرار گیرد و به زودی عملیاتی شود.

به گفته کشاورزان و کارخانه داران برنج، در سال جاری تولید برنج 
کاهش 3۰ درصدی داشته و برای تنظیم بازار به واردات برنج نیاز 
است تا برنج دچار رکود گرانی نشود و این درحالیست که برخی دیگر 
نیز معتقدند ما کمبودی در این محصول نداریم و واردات آن صرفا 
هدر رفت هزینه است. این اظهارات ضد و نقیض این سوال را مطرح 

میکند که بالاخره نیاز به واردات برنج داریم یا نداریم؟
به گزارش ایسنا، برنج از مهم ترین غلات و اقلام غذایی جهان است. 
نیمی از جمعیت جهان، به برنج به عنوان غذای اصلی وابسته هستند. 
ایران سالانه بیش از ۲ میلیون تن برنج تولید می کند که بیشترین 
برنج تولید شده مربوط به دو استان مازندران و گیلان است.تابستان 
آغاز فصل برداشت برنج اســت و در انواع مختلف برنج، این زمان 
برداشت متفاوت اســت و در نقاط متفاوت این بازه زمانی می تواند 
اختلاف یکی دو هفته ای داشته باشــد. با توجه به اینکه چندین 
سال اســت که جهان به ویژه ایران درگیر تغییرات اقلیمی است، 
شرایط جوی، بارش های بی موقع، کم بارشی های شدید و ... را تجربه 
می کنیم که از جمله آن ها بارش باران در مرداد ماه است که می تواند 

ورس و یا خواب رفتگی برنج را به همراه داشته باشد و این پدیده در 
برخی مواقع می تواند به محصولات شالیزارها آسیب وارد کند. این 
آسیب ها می تواند کاهش میزان برنج شالی هایی که برداشت می شود 

را به همراه داشته باشد.
در این میان به گفته کشــاورزان و کارخانــه داران برنج علاوه بر 
بارندگی ها، موضوعاتی همچون کاهش سطح زیر کشت برنج به دلیل 
تغییر کاربری ها و... موجب کاهش سطح زیر کشت برنج شده است و 
هیچ ذخیره برنجی نیز نداریم و می تواند رکود برنج و افزایش قیمت و 
کمبود این محصول را به همراه داشته باشد که این مسئله نیز نظرات 

متفاوتی را به همراه داشته است.
جمیل علیزاده شایق- رئیس هیات مدیره و دبیر انجمن برنج ایران 
درباره موضوع سطح زیر کشــت برنج و نیاز به واردات اظهار کرده 
بود: برداشت برنج تا شهریور و حتی مهر ادامه دارد و بر اساس اعلام 
وزارت جهاد کشاورزی سطح زیر کشت برنج در کشور حدود ۷۰۰ 
هزار هکتار اســت. بر خلاف آنچه که فکر می کردیم در فروردین و 
اردیبهشت بارندگی نخواهیم داشت؛ بارندگی های خوبی رخ داد 

و همین مسئله نیز موجب شد که کشاورزانی که قصد کشت برنج 
نداشتند از این کار استقبال کنند. همچنین به دلیل پربودن انبارها 
و مناسب بودن شرایط کمی وکیفی تولید ما دیگر نیازی به واردات 
برنج نداریم و اگر برنجی وارد شود در حق ارز محدود کشور و مردم 

ظلم است چرا که این ارز باید در جای مهم تری هزینه شود.
به گفته وی همچنین سطح زیر کشت برنج مناسب است و به دلیل 
آفتاب های داغ تیرماه و مردادماه برنج ها از نظر کیفی و کمی وضعیت 
خوبی دارند. بنابراین به دلیل آفتاب داغ تابستان و بارش های مناسب 
و اضافه شدن سطح کشت، نسبت به سال های قبل از نظر کیفی و 
کمی در شرایط مناسبی قرار داریم و در سال جاری حداقل ۲ میلیون 
و ۲۵۰ هزار تن برنج سفید خواهیم داشت و چه بسا میزان تولید حتی 
بیشتر نیز باشد و شاید این بارندگی های مردادماه موجب خوابیدگی 
برنج شده باشد اما با چند روز تابش نور خورشید و گرمای هوا مجددا 

برنج ها شادابی خود را به دست می آورند.
در حالی که نظراتی مبنی بر تولید مناسب برنج وجود دارد، سید تقی 
جعفریان - رئیس هیئت مدیره کارخانجات تولید برنج شمال کشور 

و عضو انجمن تولیدکنندگان و تامین کنندگان برنج ایران- معتقد 
است که هیچ آمار دقیقی از میزان تولید برنج در کشور وجود ندارد. 
همچنین علی رغم اینکه بارها اعــلام کرده ایم به آمار دقیقی نیاز 
داریم هیچ کس هیچ اطلاعاتی ندارد. به کرات اعتراض کرده ایم که 
میزان تولید را اعلام کنند که واردکنندگان از آن اطلاع داشته باشند 
و دولت نیز درباره وضعت برنج کشور اطلاعات کامل داشته باشد؛ 
اما هیچکس هیچ اطلاعاتی ارائه نمی دهد. وی ادعا داشت: میزان 
تولیدی که اعلام می شود اصلا درست نیست. آمار غلط ارائه می شود 
از ۲ میلیون و ۲۰۰ هزار تن تا ۲ میلیون و 3۰۰ هزار تن و... آمار ارائه 
می شود که هیچ کدام صحت ندارند. هر ساله زمین های زیرکشت 
برنج کوچک و کوچک تر و تغییر کاربری داده می شوند. در سال جاری 
نیز با توجه به شرایط جوی کسری محصول داریم. مسئولین متولی 
باید پاسخگو باشند. به گفته جعفریان، برنج طارم در سال جاری با 
کسری حدود 3۰ درصدی مواجه است و بر اساس آمار کشاورزان نیز 
۲۰ تا 3۰ درصد در زمین ها کسری محصول وجود دارد که از جمله 
این دلایل می توان به اینکه شرایط جوی و بارندگی ها به محصولات 

آسیب وارد کردند، کود و ســمی که استاندارد و مناسب نیستند و 
اینکه بذرهای ما اصلاح شده نیستند اشاره کرد. بسیاری از افراد نیز 
زمین های خود را از برنج تغییر کاربــری داده اند و به دنبال واردات 
صیفی جات و مرکبات هستند چراکه درآمد بیشتری نسبت به برنج 
دارد و در این کسری آب دیگر کاشت برنج برای آن ها صرفه ندارد. 
هر ساله از میزان  زمین های زیر کشت برنج کم  می شود که بیشتر 
نمی شود و این آسیب بزرگی است که نیاز به واردات را بیشتر می کند.
وی افزود: نکته مهم این است که هیچ ذخیره  برنج ایرانی در انبارهای 
کشور نداریم. در سال 1۴۰۲ بخش خصوصی به مسئله ورود کرد و 
به امید اینکه هم برنج با قیمت مناسبی به دست خریدار برسد و هم 
کشاورز دچار ورشکستگی نشود، محصولات را خریداری کرد اما در 
سال جاری مسئله متفاوت تر است. امسال هر محصولی که وارد بازار 
می شود، هنوز شرکت های بزرگ برای خرید اقدام نکرده اند و علت 
آن نیز این است که دولت قرار بود مشوق هایی دهد و متاسفانه این 
کار را نکرد و شرکت های بزرگ نیز تمایلی ندارند که در این زمینه 

سرمایه گذاری کنند.

مطابق آمارها در کشــور 
حدود 1۰۴هــزار تعاونی 
فعال وجود دارد که از این 
میزان حدود ۵۴ درصد در 
حوزه تولید مشــغول کار 
هستند و اشتغال ایجاد شده از فعالیت این تعاونی 

ها حدود دو میلیون فرصت شغلی است.
به گزارش تسنیم، تعاونی ها به عنوان یکی از ارکان 
اصلی اقتصاد کشور و نهادهای اقتصادی و اجتماعی 

با وجود چالش هایی که پیش روی آن ها قرار دارد، 
نقش مهمی در توسعه کشور ایفا کرده اند. براساس 
آمارهای موجــود، تعداد تعاونی های ثبت شــده 
فعال در ایران به بیش از 1۰۰هزار مورد می رســد 
که در بخش هــای مختلفی از جمله کشــاورزی، 
صنعت، خدمات و مسکن، مصرف فعالیت دارند. این 
تعاونی ها با هدف کاهش فقر، ایجاد شغل و توسعه 

پایدار تأسیس شده اند.
عملکرد تعاونی ها در ایران به طور کلی موفقیت آمیز 
بوده اســت. تعاونی ها به ویژه در مناطق روستایی 
و کم برخوردار، نقش مهمــی در ایجاد فرصت های 

شــغلی ایفا کرده اند. با تأمین نیازهــای محلی و 
تقویت اقتصاد اســتان هــا، تعاونی ها به توســعه 
اجتماعی و اقتصادی کمــک کرده اند. همچنین، 
 تعاونی ها به توزیــع عادلانه تر منابــع و درآمدها 

کمک کرده اند.
بسیاری از کارشناسان بازار کار معتقد هستند که  
علیرغم هزینه بر بودن ایجاد اشتغال در بسیاری از 
بخش ها، اشتغالزایی در بخش تعاون هزینه کمتر و 
پایداری بیشتری دارد. طبق بررسی ها هزینه ایجاد 
شــغل در بخش های دولتی و خصوصــی بیش از 
3میلیارد تومان برآورد می شود، این در حالی است 

که با هزینه ای به مراتب پایین تر می توان در بخش 
تعاون اشتغالزایی کرد.

کارشناســان می گویند برای ایجاد یک شغل در 
بخش های مختلف باید ارقام متفاوتی هزینه کرد 
به نحوی که اگر در گذشــته با هزینه های پایین و 
ســرمایه گذاری ۵۰تا 1۰۰میلیون تومان می شد 
یک شغل ایجاد کرد، اکنون ایجاد یک شغل پایدار 
به بیش از ۵۰۰میلیون تومان نیاز دارد که در برخی 
موارد تا  ۲میلیارد  یا 3میلیارد تومان هم برآورد می 
شــود. در حال حاضر بخش تعاون از ظرفیت های 
اقتصادی و اجتماعی بالایی برخوردار است و سهم 
بسزایی در رشد و توســعه اقتصادی،ایجاد اشتغال 
مولد و پایدار و تولید ناخالــص داخلی دارد.بخش 
تعاون یکی از فعال ترین بخش های اقتصادی کشور 
است و در راستای شعار ســال باید بخش تعاونی 

تقویت شود.
از نگاه کارشناسان و فعالان تعاونی، بهترین راهکار 

تقویت و ارتقای جایگاه بخش تعاون، کاهش سهم 
دولت در اقتصاد است . در شرایط حاضر که به دلیل 
مشــکلات اقتصادی، برای ســرمایه گذاری  دچار 
مشکل هستیم، تاسیس شرکت های تعاونی یکی 
از بهترین ابزارها برای تجمیع ســرمایه های خرد 
مردمی به شمار می روند که نقدینگی ها را به سمت 

اشتغال مولد سوق می دهد.
حامد ویس کرمی, معاون تعاون وزارت کار از اولویت 
تعاونی ها در واگذاری بنگاه های دولتی خبر داد و 
گفت: ورود بخش تعاون به ساخت نیروگاه و کمک 
به کاهش ناترازی بــرق، در قالب تفاهم نامه ای در 
هفته تعاون با ســازمان انرژی های تجدید پذیر و 

بانک توسعه تعاون منعقد خواهد شد.
وی افزود: ایجاد 6۰۰مــگاوات نیروگاه های تولید 
برق از محل انــرژی های تجدید پذیر برای ســه 
سال هدف گذاری شــده و در قالب تعاونی ها اجرا 
خواهد شد.  در حال حاضر نیز  3۴تعاونی با تولید 
1۰۲مگاوات بــرق در حال ثبت و اجرا هســتند. 
ویس کرمــی  دربیان اهداف طــرح ایجاد نیروگاه 
های تعاونی گفت: کمک بــه کاهش ناترازی برق، 
توانمندسازی سه دهک اول جامعه در قالب تعاونی 
های فراگیر ملی از اهداف اصلی طرح اســت. این 
طرح در ســه قالب مزارع نیروگاهــی و همچنین 
نیروگاه های کوچک مقیاس در کنار شرکت های 
شــهرک صنعتی برای رفع ناترازی برق در بخش 
 صنعت و تامین بــرق مورد نیاز صنعــت اجرایی 

خواهد شد.

معاون امور تعاون وزارت تعاون ، کار و رفاه اجتماعی 
ادامه داد: در کنار این اقدامات، برای اولین بار ایجاد 
شرکت تعاونی ســرمایه گذاری خطرپذیر VC را 
در دست اجرا داریم که با همکاری معاونت علمی 
ریاســت جمهوری در حال انعقــاد تفاهم نامه آن 
هستیم و امیدواریم در همین هفته این تفاهم نامه 
منعقد شود و دو شرکتی که در این زمینه در قالب 
تعاونی پیش بینی شــده، بزودی تاســیس و وارد 

فعالیت شوند.
ویس کرمی افزود: در بخش تعاون بیش از 1۰۴هزار 
تعاونی فعال در سطح کشــور وجــود دارند که ۵۴ 
درصد از ایــن تعاونی ها در حوزه تولید مشــغول 
کار بوده و دو میلیون و 8۰۰ هزار عضو را در درون 
خودشان ساماندهی کردند. وی اشتغال ایجاد شده 
از فعالیت این تعاونی ها را  بیش از دو میلیون فرصت 

شغلی اعلام کرد.
ویس کرمی با دســته بندی زمینــه فعالیت این 
تعاونی ها اظهار داشــت: 3۹درصد از این تعاونی 
ها در بخش صنعت، 3۷ درصد در بخش کشاورزی 
و مابقی در بخش خدمات فعال هستند و با تلاش 
های صورت گرفته، رشــد صــادرات تعاونی ها در 
ســال 1۴۰۲ بیش از 1۵ درصد بــود. معاون امور 
تعاون وزارت تعــاون، کار و رفاه اجتماعی از برنامه 
امســال برای افزایش صادرات تعاونی ها در کشور 
به ۲۰ درصد خبر داد و تاکید کرد: امیدواریم که به 
 دو میلیارد دلار صادرات تعاونی ها در سال جاری 

دست پیدا کنیم.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

۲ میلیون فرصت شغلی در تعاونی ها ایجاد شد

توانمندسازی سه دهک اول جامعه

نیمی از ظرفیت سدهای کشور خالی است

نرخ های جدید نان در تهران اعلام شد

درآمد سرانه گندم کاران به ۲۴۰ میلیون تومان رسید

تخصیص بنزین به هر کد ملی جبران کننده ناترازی بنزین

لزوم ترخیص برنج وارداتی از گمرکات برای تنظیم بازار

توزیع عادلانه سرمایه و امکانات کشور
حمید حاج اسماعیلی، کارشناس اقتصادی

بخش تعاون به عنوان نماد و الگوی اقتصاد مردمی است. هر دولتی می بایست به تعاونی ها و ظرفیت های 
آن باور فرهنگی داشته باشد. اگرچه در ساختار اقتصادی کشور از تعاونی ها به عنوان یکی از بخش ها یاد 
شده و حتی در اصل ۴۴ قانون اساسی نیز به آن اشاره شده اما در زمینه تحقق جایگاه واقعی این بخش 

در اقتصاد با یک مشکل بزرگ مواجهیم. 
نخستین مشکل، دولتی بودن اقتصاد کشور است. با توجه به توزیع عادلانه سرمایه و امکانات کشور بین 
همه افراد جامعه که یکی از مهم ترین اهداف دولت اســت، رشد بخش تعاونی می تواند این هدف را به 

بهترین شکل ممکن محقق سازد.
در شرایط کنونی کشور که برای سرمایه گذاری های خرد مردم با مشکلات اقتصادی و بعضا سیاسی 
به دلیل تحریم ها مواجه هســتیم، شــرکت های تعاونی یکی از بهترین بخش هایی است که می تواند 
سرمایه های خرد مردم را جمع آوری و تجمیع کند تا با این کار هم از حجم نقدینگی در کشور کاسته 

شود و هم حضور و فعالیت مردم در اقتصاد افزایش پیدا کند.
کشورما نیروی کار تحصیل کرده و فارق التحصیلان زیادی را در خود جای داده که تعاونی ها توانایی 

استفاده از این ظرفیت هارا در راستای رونق تولید و توسعه ی بازار دارد.
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فناوری و 
اطلاعات

تهران در بین ۱۰۰ خوشه برتر علم و فناوری دنیا
تهران که در ســال های اخیر همواره در بین ۱۰۰ خوشــه برتر علم و فناوری قرار داشته در 
تازه ترین رتبه بندی، رتبه ۳۴ را کسب کرده که بالاترین رتبه در کشورهای منطقه آسیای 
جنوبی و مرکزی اســت. به گزارش مهر به نقل از مرکز مالکیت فکری، دانشگاه تهران با ۱۲ 
درصد، دانشگاه آزاد اسلامی با ۹ درصد و دانشگاه امیرکبیر با ۸ درصد بیشترین سهم را در انتشار 
مقالات در شهر تهران داشته اند. بر اساس ارزیابی وایپو، در سال های ۲۰۱۷ تا ۲۰۲۲، ۶۳ هزار 
و ۱۱۳ مقاله در تهران منتشر شده که ۲۵ درصد آن مربوط به حوزه فنی و مهندسی است. بر 
اساس گزارش سازمان جهانی مالکیت فکری، برترین خوشه های علم و فناوری دنیا در جنوب 
شرق آسیا در کشورهای ژاپن، چین و کره جنوبی قرار دارند. مناطق یوکوهاما در ژاپن، گوآنژو 
در چین و سئول در کره جنوبی به ترتیب رتبه اول تا سوم را به خود اختصاص داده اند. اولین 
شهر غیرآسیایی، منطقه سانفرانسیسکو در آمریکا است که رتبه ششم را به دست آورده است.

امضای الکترونیکی در کشور به چه کار آمد؟
مرکز توسعه تجارت الکترونیکی که متولی به کارگیری امضای الکترونیکی در کشور است 
اقدامات متنوعی در راستای توسعه این امر انجام داده، به گونه ای که در سه ماهه نخست 
امســال حدود یک میلیون و ۲۰۰ هزار گواهی امضای الکترونیکی در زیرساخت کلید 
عمومی کشور صادر شده که نسبت به مدت مشابه در سال قبل بیش از ۶۵.۵ درصد رشد 
داشته است. به گزارش ایسنا، امضای الکترونیکی شامل علامت، تصویر دیجیتال امضای 
دست نویس یا هر نشان الکترونیک اثبات هویت است که مانند امضای دست نویس دارای 

آثار حقوقی احزار هویت امضاکننده سند و التزام وی به مندرجات آن است.  
این نوع امضا همانند امضای دست نویس دارای آثار حقوقی احزار هویت امضاکننده سند و 
التزام وی به مندرجات آن است. امضای الکترونیک در اغلب قراردادها، تراکنش ها و معاملات 
الکترونیکی در حکم کارت ملی، شناسنامه یا هر نوع سند دیگری که ضامن صحت آن 
قرارداد است، عمل می کند و با استفاده از آن می توان سندیت متون الکترونیکی را بررسی 
کرد و اسناد هم قابل پیگیری می شوند. در واقع یکی از روش ها برای محقق کردن دولت 
الکترونیکی، حذف کاغذبازی در جهت تسهیل کارهای اداری است و امضای الکترونیکی 

را هم می توان یکی از این ملزومات موضوع دانست.
با داشــتن امضای دیجیتال در صورتی کــه فردی بخواهد در فضــای اینترنت، مبادله 
الکترونیکی با هویت مجازی داشته باشد، می تواند خود را به  گونه ای معرفی کند که طرف 
مقابل به وی اعتماد کند و گیرنده می تواند از ماهیت فرستنده و اینکه اطلاعات حین انتقال 
تغییر پیدا نکرده مطمئن باشد؛ علاوه بر این مزایا، فرستنده نمی تواند امضای داده را انکار 
کند. در ایران بحث امضای الکترونیک و شــرایط آن ابتــدا در قانون تجارت الکترونیک 
)مصوب سال ۱۳۸۲( مورد توجه قرار گرفت. در این قانون در توضیح امضای الکترونیکی 
)Electronic Signature( آمده است: »هر نوع علامت  منضم شده یا به نحو منطقی 
متصل شده به »داده پیام« است که برای شناسایی امضاء کننده »داده پیام« مورد استفاده 
قرار می گیرد.« همچنین در ماده ۷ این قانون نوشته شده »هرگاه قانون، وجود امضاء را لازم 

بداند امضای الکترونیکی مکفی است.« 
اما در نهایت با تلاش های انجام شده در آبان ماه سال ۱۴۰۲ با تصویب مجلس، احراز هویت 
اشخاصی که امضای آن ها برای دریافت تمامی خدمات ثبتی لازم است، منوط به اخذ گواهی 
امضای الکترونیکی شد. طبق این مصوبه، احراز هویت اشخاصی که امضای ایشان برای 
دریافت تمامی خدمات ثبتی از قبیل دریافت خدمت از دفاتر اسناد رسمی، دفاتر ازدواج و 
طلاق و ادارات ثبت شرکت ها لازم است منوط به اخذ گواهی امضای الکترونیکی موضوع 

ماده )۳۱( قانون تجارت الکترونیکی مصوب سال ۱۳۸۲ است.
حال با گذشت چند سال بررسی ها حاکی از موفقیت این طرح است به گونه ای که معاون 
زیرساخت کلید عمومی و امنیت اطلاعات تجاری مرکز توسعه تجارت الکترونیکی )تتا( 
اوایل تابستان، گفت: امکان احراز هویت غیر حضوری برای صدور گواهی های سطح دو 
اطمینان فراهم شده و این گواهی ها برای استفاده در کاربردهای با ریسک متوسط در نظر 
گرفته شده است. البته وی چندی پیش جزئیاتی از آخرین وضعیت صدور گواهی امضای 
الکترونیکی اعلام کرد. طبق گفته رضا جوادی نیا در سه ماهه نخست سال ۱۴۰۳ حدود یک 
میلیون و ۲۰۰ هزار گواهی امضای الکترونیکی در زیرساخت کلید عمومی کشور صادر شده 

که نسبت به مدت مشابه در سال قبل بیش از ۶۵.۵ درصد رشد داشته است.   
به گفته وی بیشترین آمار صدور گواهی الکترونیکی در این بازه متعلق به سال ۱۴۰۲ بوده 
که بیش از ۴ میلیون و ۲۵۰ هزار گواهی امضای دیجیتال در زیرســاخت کلید عمومی 
کشور صادر شده است.   مرکز توسعه تجارت الکترونیکی بر اساس آئین نامه اجرایی ماده 
۳۲ قانون تجارت الکترونیکی و بند ۷ ماده ۳ اساســنامه آن، متولی توسعه به کارگیری 
امضای الکترونیکی در کشور است و در سال های اخیر، اقدامات متنوعی در راستای توسعه 
به کارگیری امضای الکترونیکی توسط این مرکز انجام شده، که توسعه مراکز میانی فعال 
در زیرساخت کلید عمومی کشور و بهبود سطح خدمات این مراکز از جمله این موارد است.

ثبت ۲۰ میلیارد تراکنش در گذرگاه خدمات دولت
رئیس ســازمان فناوری اطلاعات ایران گفت: در ســال ۱۳۹۹ در بخش GSB مجموع 
تراکنش ها حــدود ۱.۵ میلیارد بود که این عدد در طول دولت شــهید رییســی به ۲۰ 
میلیارد تراکنش رسیده است. به گزارش ایســنا، مجمع عمومی عادی صاحبان سهام 
سازمان فناوری اطلاعات ایران با حضور علی اصغر انصاری - معاون برنامه ریزی و نظارت 
 راهبردی، محمد خوانساری - معاون وزیر و رئیس ســازمان فناوری اطلاعات و اعضای 

مجمع، بازرس و حسابرس قانونی برگزار شد.
رئیس سازمان فناوری اطلاعات ایران در این مجمع به ارائه گزارشی از عملکرد سازمان در 
سه سال گذشته پرداخت و اظهار کرد: در تشریح عملکرد و ارائه گزارشات تاکید داشته ایم 
که گزارش عملکرد سه ساله تنها بر اساس آنچه در داشبوردهای عملکردی موجود است 
اعلام شود. محمد خوانساری ادامه داد: در سال ۱۳۹۹ در بخش GSB مجموع تراکنش ها 
حدود ۱.۵ میلیارد بود که این عدد درطول دولت شهید رییسی به ۲۰ میلیارد تراکنش رسیده 
است. خوانساری افزود: یکی از تاکیدات دولت استراتژی توسعه بود که در این راستا تاسیس 
شرکت های توسعه ای در دســتور کار قرار گرفت. تاکنون پیگیری های مربوط به ایجاد دو 
شرکت انجام شده و در حال طی کردن مقدمات قانونی راه اندازی آنها هستیم چراکه معتقدیم 
که استراتژی درآمدزایی سازمان از محل شرکت های توسعه ای محقق می شود. در ادامه معاون 
برنامه ریزی و نظارت راهبردی وزارت ارتباطات نیز در این مجمع با اشاره به عملیاتی شدن ۷۰ 
درصد احکام مربوط به وزارت ارتباطات در برنامه ششم توسعه، اظهار کرد: در برنامه هفتم 
توسعه نیز ۸۰ درصد احکام به گونه ای است که وزارت ارتباطات به نوعی در اجرایی شدن 
آن مستقیم یا غیر مستقیم موثر خواهد بود و باید به سازمان فناوری اطلاعات ایران کمک 
کنیم در راستای تحقق اهداف با توجه به مقررات موجود گام بردارد. علی اصغر انصاری گفت: 
بر اساس برنامه هفتم، بخشی از انجام تکالیف محوله سازمان از طریق اپراتورها یا مشارکن 
بخش خصوصی خواهد بود که باید پیگیری شود. معاون برنامه ریزی و نظارت راهبردی وزارت 
ارتباطات با بیان این مطلب که برنامه هفتم توسعه بر اساس مطالبه و نیازهای کشور تدوین 
شده، اظهار کرد: بر همین اساس اهداف و احکام تعریف شده در آن قابل تحقق است و چنانچه 
از ابتدای برنامه نسبت به اجرایی شدن آن دقت عمل وجود نداشته باشد در سال های بعد 
تحقق آن دشوار خواهد شد و به همین دلیل باید از ابتدا جهت اجرای صحیح آن دقت عمل 
داشت. در مجمع عمومی عادی صاحبان سهام سازمان فناوری اطلاعات ایران اهم موضوعات 
تحول آفرین سازمان در سال گذشته مورد بررسی قرار گرفت که اولین آنها بحث تقویت 
هویت شرکتی سازمان بود. در این ارتباط مواردی مانند ادامه فعالیت کمیته قیمت گذاری و 
اصلاح خدمات سازمان، افزایش منابع درآمد سازمان، ساماندهی به کاتالوگ خدمات و اخذ 
مصوبات مورد نیاز برای تعریف، قیمت گذاری سرویس ها و ارائه خدمت، بررسی شد. ارتقاء 
بهره وری از دیگر موضوعات بررسی شده در این جلسه بود که در این حوزه نیز با تاکید بر 
لزوم استقرار  چرخه بهره وری اقداماتی مانند توسعه سکوی ارائه خدمات یکپارچه دولت 
هوشمند، توسعه سامانه کارپوشه ملی ایرانیان، توسعه زیرساخت لازم برای احراز اصالت 

و تبادل اسناد، بهره وری سرمایه و بهره وری نیروی کار صورت گرفته است.

اخبار

در حالیکه رشــد و توســعه 
شــرکت های دانش بنیــان 
می توانــد منجر به اشــتغال 
دانش آموختگان دانشــگاهی 
شود، این شرکت ها برای تامین 
ســرمایه در گردش خود نیازمند حمایــت  نظام بانکی 
هســتند اما به گفته فعالان این حوزه بــرای بانک های 
استان کرمانشاه کسب سود بر ایجاد اشتغال اولویت دارد 

و اهمیتی به شرکت های دانش بنیان نمی دهند.
به گزارش ایرنا، توســعه اقتصاد دانش بنیــان و ایجاد 
اشتغال مولد نیازمند همراهی، هماهنگی و در واقع باور 
و اعتقاد به این حوزه است و تا زمانی که این هارمونی در 
بخش های مختلف اقتصادی کشــور خصوصا در نظام 
بانکی، ایجاد نشود و این باور شکل نگیرد نمی توانیم از 

توسعه این بخش سخن بگوییم.
امروز شــرکت های دانش بنیان که علم خود را از روی 
کاغذ وارد عرصه تولید کرده اند و با یک سرمایه گذاری 
با ریسک بالا قصد دارند برای رشد اقتصادی کشور گامی 
بردارند، با مشکلات و موانع بسیاری در مسیر خود روبرو 
می شوند لذا می طلبد همه دستگاه های دولتی، سازمان 
های مربوطه و بانک ها قوانین خود را در جهت حمایت 

تمام قد از تولید در بخش دانش بنیان بسیج کنند.
اگر فرهنگ دانش بنیان و اعتقاد راسخ به آن در مدیران 
نهادینه شود، بانک ها تسهیلات ارزان قیمت و با تضامین 
معقول بدهند، سازمان ها در صدور مجوزهای مربوطه 
مانع تراشی نکنند، واردات محصولات مشابه ممنوع شود، 
محصولات شرکت های دانش بنیان در بازارهای همسایه 
معرفی و مشاورهای تخصصی این حوزه در اختیار فعالان 
شرکت های دانش بنیان قرار بگیرد می توانیم شاهد رشد 
اقتصادی و در نتیجه شاهد کاهش آمار بیکاری و جذب 

دانش آموختگان دانشگاهی در این مراکز باشیم.
براســاس قانون جهش دانش بنیان کــه در تاریخ ۳۱ 
اردیبهشت ۱۴۰۱ به تصویب رسید و سوم خرداد همان 
سال برای اجرا به دولت ابلاغ شد، قوانین حمایتی برای 
رشد و توسعه شرکت های دانش بنیان در نظر گرفته شد 
که در بخش هایی از آن بــرای دریافت تضامین بانکی و 
ارائه تسهیلات به شرکت های دانش بنیان راهکارهایی 
ابلاغ شده است که باید برای نظام بانکی در اولویت قرار 
داشته باشد تا شرکت های دانش بنیان بتوانند با کمترین 
مانع سرمایه در گردش خود را تامین و منجر به تقویت 
چرخه اقتصادی و در عین حال اشتغال پایدار ایجاد کنند.

بانک ها بیشترین ارتباط را با شرکت های دانش بنیان 
دارند و حمایت های نظام بانکی از این شرکت ها بسیار 
در روند رشد و توسعه آنها دخیل است اما بیشتر مدیران 
شــرکت های دانش بنیان از نظام بانکی در کرمانشــاه 

گلایه دارند که در این خصوص با ۲ تن از مدیران شرکت 
های دانش بنیان، رییس پارک علم و فناوری کرمانشاه و 
مدیرکل دفتر امور اقتصادی استانداری کرمانشاه گفت و 

گویی داشتیم که در ادامه می خوانید.
کارآفرین نمونه و رییس کمیســیون اشتغال و آموزش 
دانش بنیان کانون ملی کارآفرینی کشــور ضمن ابراز 
گلایه از حمایت ضعیف نظام بانکی از کارآفرینان به ویژه 
در کرمانشاه گفت که برای بانک های این استان شرکت 
دانش بنیان با دکه سیگارفروشی تفاوت ندارد. متاسفانه 
بانک ها دیدگاه مثبتی به شرکت های دانش بنیان ندارند 
چرا که به دنبال شــرکت، کارگاه و یا مغازه هستند که 
سودش بیشتر باشد و از ارائه تسهیلات مصوبی که حق 

شرکت های دانش بنیان است، سر باز می زنند.
سجاد شــادرام که تاکنون در چند جشنواره کشوری و 
استانی نمونه شده است، با بیان اینکه بسیاری از شرکت 
های دانش بنیان کرمانشاه نوپا هستند و توانایی تامین 
وثایق سنگین بانکی را ندارند، افزود: بارها پیشنهاد دادیم 
تا سرمایه معنوی طرح، برند و گواهی ثبت اختراع شرکت 
های دانش بنیــان را به عنوان بخشــی از وثایق بانکی 
بپذیرند اما بانک ها قبول نمی کنند و شرایط سختی را 
برای دریافت تســهیلات بانکی در نظر می گیرند که در 

توان شرکت های نوپا نیست.
مدیرعامل گروه صنعتی شادرام شیمی، دریافت تضامین 
بانکی را هم یکی دیگر از مشکلات تولیدکنندگان حوزه 
دانش بنیان دانســت و گفت: شــرکت ها و واحدهای 
فناوری هستند که ۲۰ ســال روی یک محصول و یک 
برند کار کرده اند اما دانش فنی این محصول در کشور بی 
ارزش است در صورتی که باید برای این تکنولوژی اعتبار 
و مالکیت معنوی در نظر گرفته ارزش گذاری شود و این 
برند و محصول به عنوان ضامن در بانک معتبر باشد لذا 
هر زمان سازمان ها و بانک های ما دید دانش بنیانی پیدا 
کرده و جهانی شدند بخواهید که صنعت، دانش و علم ما 

هم جهانی شود.
این کارآفرین با اشاره به اینکه از طراحی جنگ افزارها و 
موشک های جدید با کمک هوش مصنوعی تا تحولی که 
در صنعت ورزش و خودرو ایجاد شــده است، همه اینها 
حاصل تفکر و ایده دانش بنیان است. گفت: شرکت های 
دانش بنیان قابلیت رشد بســیاری دارند ولی بانکها به 
جای اینکه عاقبت و خروجی نهایی کار را در نظر بگیرند 
آنها را با یک کارگاه تولیدی مقایسه می کنند در حالیکه 
امروز بیشتر تکنولوژی روز دنیا توسط شرکت های دانش 
بنیان ایجاد می شود و در ایران هم پیشرفت های خوبی 

حاصل شده است.
شادرام، حمایت صندوق های ریســک پذیر از شرکت 
های دانش بنیان را ضروی دانست و افزود: انتظار می رود 
همانند کشورهای پیشرفته صندوق های سرمایه گذاری 
از شــرکت های دانش بنیان حمایت کنند؛ متاســفانه 
وضعیت مالی صندوق نوآوری و شــکوفایی کرمانشــاه 

هم خوب نیست؛ اکنون راه اندازی یک کارخانه و ایجاد 
سوله و تامین آب و برق آن نیازمند حدود ۱۰۰ میلیارد 
ریال اعتبار است اما کل موجودی صندوق کرمانشاه این 

مبلغ نیست.
مدیرعامل شرکت کشت و صنعت سالم فرارو باختر نیز 
با بیان اینکه رشد تولید بدون حمایت و ارائه تسهیلات 
مقدور نیست، گفت: متاسفانه بانک های کرمانشاه درکی 
از فعالیت و اهمیت شرکت های دانش بنیان ندارند و در 

ارائه تسهیلات به هنگام به کارآفرینان تعلل می کنند.
صحبت بهرامی نژاد اظهار کرد: در همه جای دنیا بهترین 
تسهیلات و خدمات در اختیار شرکت های دانش بنیان 
قرار می گیرد تا بتوانند با تحقیق و توسعه به رشد تولید 
و افزایش اشــتغال کمک کنند اما در کرمانشــاه بانکها 
بزرگترین مانع برای شرکت های دانش بنیان هستند. 
وی با بیان اینکه شرکت های دانش بنیان به فکر رشد و 
تعالی کشور و مردم هستند، افزود: علاوه بر بانک ها برخی 
دســتگاه های متولی هم با مفهوم دانش بنیان آشنایی 
ندارند و در نتیجه نمی توانند در روند امور تســهیلگری 
لازم را انجام دهند تا منجر به رشــد و توسعه شرکت ها 

شود.
این عضو هیات علمی دانشکده کشــاورزی در دانشگاه 
رازی کرمانشاه ارائه تسهیلات از ســوی بانکها را بسیار 
پیچیده و سخت دانســت و گفت: دریافت تسهیلات در 
بانکهای کرمانشــاه با بروکراسی زیادی انجام می شود و 
در نهایت آن تسهیلات با موانع ایجاد شده پرداخت نمی 
شود و اعتبارات تخصیص داده شده از استان خارج و بقیه 

استانهای کشور از آن استفاده می کنند.
بهرامی نژاد با بیان اینکه ما باید ۱۰ سال را به نام دانش 
بنیان نام گذاری کنیم، گفت: ما بیش از اینکه شــرکت 
دانش بنیان بخواهیم، کشور و جامعه دانش بنیان احتیاج 
داریم و این جامعه نیاز به زیرساخت دارد تا در آن جهت 
حرکت کند، تا این موضوع برای نســل جوان فرهنگ 
سازی شود اینکه امســال فقط تعداد شرکت ها را زیاد 

کنیم، کیفیت را از دست می دهیم و باعث بی انگیزگی در 
سایر شرکت های دانش بنیان می شود.

رییس پارک علم و فناوری اســتان کرمانشاه هم با بیان 
اینکه شرکت های دانش بنیان به دلیل نوپا بودن و اینکه 
ریسک سرمایه گذاری آنها بیش از سایر حوزه ها است 
نیازمند حمایت های ویژه هســتند گفت: از طرف دیگر 
بیش از ۷۰ درصد بازار شرکت های دانش بنیان مستقیم 
و غیرمستقیم به بخش دولتی مربوط می شود و لذا برای 
رشد و توسعه این زیست بوم نیازمند همکاری و تعامل 

بیش از پیش بخش دولتی هستیم.
سیامک آزادی ضمن گلایه از نظام بانکی استان کرمانشاه 
در عدم حمایت از شرکت های دانش بنیان گفت: تامین 
ســرمایه در گردش یکی از چالش های اساسی شرکت 
های دانش بنیان اســت که بانک های کرمانشــاه باید 
در این مورد اهتمام ویژه ای داشــته باشد چرا که رشد 
و توسعه این شــرکت ها در نهایت منجر به رشد تولید و 

ایجاد اشتغال پایدار در استان خواهد شد.
وی با اشــاره به جلســه ای که با بانک های اســتان در 
خصوص رفع موانع برای ارائه خدمات به شــرکت های 
دانش بنیان برگزار شد، گفت: این شرکت ها در ارتباط با 
بانک ها با موانعی چون اعطای تسهیلات و تامین وثایق 
بانکی مواجه هستند که در این جلسه تصمیمات خوبی 
برای رفع این موانع گرفته شــد اما بایــد ببینیم آیا این 

تصمیمات اجرایی می شود با خیر.
مدیرکل دفتر امور اقتصادی استانداری کرمانشاه نیز با 
بیان اینکه حمایت های خوبی از شرکت های دانش بنیان 
صورت گرفته و سهم دانش بنیان ها از بودجه پرداخت 
می شود گفت: برخی از شــرکت های دانش بنیان بنیه 
مالی تامین وثیقه های بانکی را ندارند و از طرفی صندوق 
نوآوری زاگرس هم توان مالی تضمین تمام این شرکت ها 
را ندارد و در عین حال دریافت تضامین حق بانک ها است 
و دولت هم نمی تواند به صورت ۱۰۰ درصدی پرداخت 

تسهیلات را تضمین کند.

تامین سرمایه در گردش یکی از چالش های اساسی است

اشتغال دانش آموختگان با توسعه دانش بنیان ها
News kasbokar@gmail.com

معاون فناوری و نوآوری و اقتصاد دانش بنیان ستاد علم 
و فناوری دبیرخانه شورای عالی انقلاب فرهنگی گفت: 
سند هوش مصنوعی قابلیت اجرایی شدن تا سه سال 
آینده را دارد و در حال حاضر لزومی به بازنگری ندارد؛ 
چرا که این سند طبق فرایند و در بازه زمانی ارائه شده 
و اوضاع بهتری نسبت به بقیه اسناد دارد، از سوی دیگر 

واقعا نمی شود نظر همه را اعمال کرد.
به گزارش ایســنا     ، اولین پنل تخصصی مرکز آموزش 
و گفتمان سازی پژوهشــگاه فضای مجازی با موضوع 
»بررسی و نقد سند ملی هوش مصنوعی ایران« در محل 
این پژوهشــگاه با حضور کریم زاهدی معاون فناوری 
و نوآوری و اقتصــاد دانش بنیان ســتادعلم و فناوری 
دبیرخانه شــورای عالی انقلاب فرهنگی، محمدهادی 
زاهدی رئیــس انجمن هوش مصنوعــی و محمدرضا 
معبودیان رئیس کمیســون هــوش مصنوعی انجمن 
صنفی رایانه ای برگزار شد. در این نشست به بررسی ابعاد 
مختلف سند ملی هوش مصنوعی پرداخته شد و نکات 

مثبت و منفی آن مورد ارزیابی قرار  گرفت.
کریم زاهدی، معاون فناوری و نوآوری و اقتصاد دانش 
بنیان ستاد علم و فناوری دبیرخانه شورای عالی انقلاب 
فرهنگی در این نشســت، توضیح داد: این سند ظرف 
مدت دوســال و بررســی های همه جانبه نوشته و به 
دستگاه ها ابلاغ شد و قطعا کمی ها و کاستی هایی دارد 
که امیدواریم به کمک جامعه نخبگانــی این ایرادات 
برطرف شود، اما موضوع مطرح این است که در این سند 
برخلاف سایر اسناد بازه زمانی پنج ساله در نظر گرفته 
شده است، زیرا لازم بود تحولات هوش مصنوعی را در 
آن زیر نظر بگیریم. هرچند که در برخی کشــورها بازه 

زمانی ۲ تا ۷ ساله در نظر گرفته شده است.
معاون فناوری و نوآوری و اقتصاد دانش بنیان ستاد علم 

و فناوری دبیرخانه شورای عالی انقلاب فرهنگی ادامه 
داد: سند قابلیت اجرایی شدن تا سه سال آینده را دارد و 
در حال حاضر لزومی به بازنگری ندارد. چرا که این سند 
طبق فرایند و در بازه زمانی ارائه شــده و اوضاع بهتری 
نسبت به بقیه اسناد دارد از سوی دیگر واقعا نمی شود 

نظر همه را اعمال کرد.
وی ادامه داد: ما سعی کردیم طی جلسات برگزار شده 
برای تدوین این سند از نظرات کارشناسان سازمان ها و 
نهادهای مختلف از جمله آموزش و پرورش، نظام صنفی 
رایانه ای و غیره کمک بگیریم و در برخی جلسات نظرات 
خود را اعلام کردند و ما نیز ســعی کردیم برخی از آنها 
را اعمال کنیم. از طرفی از آنجا که شورای عالی انقلاب 
فرهنگی وظیفه بررسی اســناد مختلف با موضوعات 
متعددی را برعهده دارد، نمی توانــد تنها زمان خود را 
صرفا برای تصویب یک سند بگذارد؛ بنابراین ما با توجه 
به شرایط ممکن این ســند را تصویب کردیم، اما برای 
به روزرســانی آن صرفا لازم نیست این ســند به شورا 
بازگردانده شود. در این بین اگر انجمن هوش مصنوعی 
ایران زودتر تشکیل می شــد، قطعا می توانست کمک 

شایانی به ارائه فرایندها داشته باشد.
در ادامــه محمدهادی زاهدی، رئیــس انجمن هوش 
مصنوعی ادامه داد: انجمن هوش مصنوعی اواخر سال 
۱۴۰۲ تاسیس شد و سعی کرد با ایجاد نهاد علمی و غیر 
انتفاعی به جمع آوری بدنه نخبگانی کشــور در حوزه 
هوش مصنوعی بپردازد که وظیفــه اصلی آن ترویج و 
توســعه هوش مصنوعی و کمک به نهادهایی است که 
وظیفه سیاســی دارند و صرفا مسائل آموزشی نیست. 

زاهدی در ادامه ضمن تشکر از ارائه این سند، گفت: ما 
سعی داریم هم راستا با سیاست های حاکمیت و با نگاه 
علمی و فناوری به این سند نگاه کنیم و با تشکیل زیست 

بوم فناوری به توسعه این صنعت کمک کنیم.
وی در ادامه با اشاره به برخی از نکات سند ملی هوش 
مصنوعی افزود: یکی از مشکلات و ایراداتی که می توان 
به این سند مطرح کرد، این است که شاخص های دقیق 
و مشخصی ارائه نشده و نمی توان از هیچ دستگاهی توقع 
داشت که چرا دو سال وظیفه خود را انجام نداده و یا در 
بیان ارقام موجود ابهامات و ایراداتی وجود دارد که باید 
تصحیح شود. اما ما به دنبال تحقق بندهای قابل اجرا در 
سند هستیم و قرار است تا پایان سال اولین کنفرانس 
بین المللی هوش مصنوعی در کشــور برگزار شــود و 
همچنین مجوز انتشار اولین نشــریه هوش مصنوعی 

به ما داده شد.
زاهدی ادامه داد: از آنجا که این ســند نیاز به بازنگری 
دارد، امیدواریم در کوتاه تریــن زمان امکان اصلاح آن 
فراهم شود. زیرا علیرغم وجود نکات خوب در این سند 
احساس می شود سند عملیاتی نیست. چشم انداز سند 
برای ما ملموس نیســت، چون همین الان یک و سال 
ونیم از ســند عقب هســتیم. برخی نکات اشاره شده 
در ســند با نگاه محافظه کارانه و محدود کننده مطرح 
شده است. ما هوش مصنوعی را تنها مختص یک گروه 
نمی دانیم و آن را فرا رشــته ای می دانیم، از این رو نیاز 
اســت برای آن دوره ها و آموزش های مختلفی در نظر 

گرفته شود.
وی در ادامه گفت: کشــور ژاپن برای هر مقطع برنامه 

خاص دارد و مرحله به مرحله آن را ارائه کرده، مثلا ابتدا 
از زیرساخت خدمات، مرحله بعدی از توسعه و مرحله 

سوم از ارائه خدمات با کیفیت صحبت کرده است.
به نقل  از مرکز آموزش و گفتمان ســازی پژوهشــگاه 
فضای مجــازی، در ادامــه این نشســت محمدرضا 
معبودیان، رئیس کمیسیون هوش مصنوعی سازمان 
نظام صنفی رایانه ای ضمن تقدیر از وجود این ســند و 
اینکه داشتن سند بهتر از نداشتن آن است، توضیح داد: 
همان طور که اشاره شد، این سند نکات مثبت و منفی 
قابل تاملی دارد که باید بازنگری شــود، ما نیز در نظام 
صنفی رایانه ای ســعی کردیم نظرات خود را به صورت 
مکتوب ارائه کنیم. اما لازم اســت بیان شود که در این 

سند مخاطب کیست؟
وی تصریح کرد: مردم، بدنه علمی و یا صنعت و مدیران 
جامعه هدف در این سند مطرح نیســت. ابهام دیگری 
که باید تصحیح شود، این اســت که این سند »با هوش 
مصنوعی« است یا »بر هوش مصنوعی« است. معبودیان در 
پاسخ این سؤال که نماینده نظام صنفی در جلسات شورای 
عالی حضور داشته، اما چرا اقدامی انجام نداده،گفت: باید 
حق رای و میزان تاثیرگذاری هر نظر هم در این ســند 

مشخص باشد؛ چیزی که ظاهرا اعمال نشده است.
وی ادامــه داد: اگر اصلاحات و ایرادات بیان شــده در 
سند انجام نشود، صرفا سند کاغذی باقی خواهد ماند و 
نمی توان آن را عملیاتی کرد. باید ببینیم قرار است چه 
آینده ای برای خود ترسیم کنیم، در سند چه چیزهایی 
مهم تر است و سازمان هدف کیســت که به سمت آن 
حرکت کنیم. پیشنهاد من این است که نظرات دریافت 
شود و سپس سند اصلاح شود تا شفاف شود.  ای کاش 
در حوزه داده ها و نظام بندی آنها به حداقل جمع بندی 

در این سند می رسیدیم.

محققان چینی با استفاده از رادار LARID در ایالت هاینان 
این کشور حباب هایی از جنس پلاسما را بر فراز اهرام مصر 

و »جزایر میدوی« ردیابی کرده اند.
به گزارش مهر به نقل از اینترستینگ انجینرینگ، حباب 
های پلاسمای استوایی در حقیقت پدیده های آب وهوایی 
غیر معمول در مناطق کم عرض جغرافیایی هستند که 
در نتیجه از بین رفتن ذرات باردار در یونوسفر)لایه ای از 
قسمت بالایی اتمسفر زمین( ایجاد می شوند. این حباب 

ها که ممکن است عرض شان به چند صد کیلومتر برسد، 
سیگنال های جی پی اس و ارتباطات ماهواره ای را مختل 
می کنند. چین سال گذشته رادار LARID را که یک رادار 
یونوسفر با برد بلند در عرض جغرافیایی پایین بود ساخت 
و اکنون به نخستین کشوری تبدیل شده که حباب های 
پلاسما را با رادار ردیابی کرده است. انستیتو زمین شناسی 
و ژئوفیزیک آکادمی علوم چین در ۲۷ آگوست سال جاری 
میلادی نتایج مربوط به تحقیق درباره ردیابی بزرگترین 

حباب پلاسما را در وب سایت خود منتشر کرد. همچنین 
سال گذشته حباب های پلاسما که در نتیجه طوفان های 
خورشیدی به وجود آمدند، در بازه ۴ تا ۶ نوامبر ۲۰۲۳ در 
رادار چین کاملا مشخص بودند و دوردست ترین پژواک 
آن در شــمال آفریقا و مرکز اقیانوس آرام ردیابی شــد. 
پژوهشگران با تحلیل این ســیگنال ها توانستند فرایند 
دقیق تشــکیل حباب ها و حرکات آنها را به طور واقعی 
رصد کنند. برد ردیابی رادار عظیم LARID که درایالت 

هاینان در جنوب چین قرار دارد، ۹۶۰۰ کیلومتر اســت 
که معادل مسافت بین هاوایی در شرق تا لیبی در غرب 
این کشور به حساب می آید. رادارهای معمولی به دلیل 
انحنای زمین برای شناسایی اهداف زیر افق با چالش روبرو 
می شوند اما LARID با انتشار امواج الکترومغناطیسی 
با قدرت بالا که بین یونوسفر و زمین جهش می کند، بر 
 چالشها غلبه می کند و به ابزار اجازه می دهد فواصل زیادی 

را پوشش دهد.

سند هوش مصنوعی تا ۳ سال آینده بازنگری نمی شود

رادار چینی حباب های پلاسما را در مصر کشف کرد
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کشاورزي

يكــي از مشــكلات چرخــه توليد 
محصــولات كشــاورزي؛ موضــوع 
بازاريابي و دسترسي به خريدار است 
كه به گفته كارشناسان حوزه بازاريابي 
دليل اين مســاله، پراكندگي مناطق 
روســتايي و دوري آن از مراكز فروش است. از قديم تا به الان 
عرضه محصولات كشاورزي و دامداري از طريق واسطه هايي 
صورت مي گرفت كه اين امر باعث مي شــد كه ســودمندي 
روستاييان از توليد محصولات روســتايي به حداقل برسد و 
واسطه ها بيشترين سود را كسب كنند. بسياري از متخصصان 
و كارشناسان بخش كشــاورزي معتقدند كه امروزه بازاريابي 
يكي از ضرورت هاي نظام توليد كشاورزي است كه اهميت آن 
در فرآيند توليدات روستايي بسيار مشهود است. بازاررساني 
محصولات كشاورزي شامل تمام فعاليت ها از مرحله برداشت 

مواد خام از مزرعه تا مرحله مصرف نهايي فرآورده مي شود. 

  اصلاح نظام بازار كشاورزي
احمد روستا، استاد دانشــگاه و كارشــناس حوزه بازاريابي 
معتقد است كه بازار رساني محصولات كشاورزي شامل تمام 
عملياتي است كه موجبات انتقال فرآورده هاي كشاورزي اعم 
از محصولات زراعي، دامي، سردرختي و غيره از مراكز توليد 
به مراكز مصرف را )مصرف نهايي( فراهم مي كند. اين اســتاد 
دانشگاه در گفت وگو با »كسب و كار« با اشاره به اهميت توجه 
به بحث بازاريابي محصولات كشاورزي، مي گويد: اصلاح نظام 
بازار محصولات كشاورزي، اهميت بسياري در فرآيند توسعه  
بخش كشاورزي دارد، چراكه بســياري از طرح هاي فني در 
جهت افزايش كيفيت و بهره وري فرآيند توليد به دليل نقصان 
نظام بازار محصولات كشاورزي و ضعف اقتصادي توليدكننده، 
در عمل اجرا نمي شوند. اين كارشناس در ادامه با تاكيد بر اين 
موضوع كه سياست هاي كلان نظام بخش كشاورزي بر حمايت 
موثر از سامان دهي فرآيند توليد و اصلاح نظام بازار محصولات 
كشاورزي است، معتقد است كه اين درحالي است كه به دليل 
ساختار نامناســب نظام بازار محصولات كشــاورزي، فاصله 
بسياري بين قيمت بازار سرمزرعه و بازار مصرف ديده مي شود 
كه هيچ يك از توليدكنندگان و مصرف كنندگان از آن منتفع 
نمي شوند، بلكه اين وضعيت موجب ضعف روز افزون اقتصادي 

توليد كنندگان و تقويت ساختار واسطه گري شده است. 

  عدم حمايت دولت در توسعه بازار
به گفته اين اســتاد دانشــگاه درحال حاضر شــكايت اصلي 
كشاورزان درباره چگونگي عرضه محصولات توليدي آنان در 
بازار مصرف، پايين بودن ســهم دريافتي آنها از قيمتي است 
كه مصرف كننده پرداخــت مي كند كه البته روســتا معتقد 
اســت كه اين امر ناشــي از كمبودهاي موجود در ســاختار 
بازار محصولات كشاورزي است. وي نامناسب بودن ساختار 
تســهيلات بازاريابي، ناپايداري قيمت، فصلي بودن توليدات 
كشاورزي، نامناسب بودن سيستم اطلاع رساني بازار، هزينه 
بــالاي توليد و ضايعات فــراوان در طول مراحــل توليد را از 
جمله مســائل و مشــكلات بازاريابي محصولات كشاورزي 
مي داند و ادامه مي دهد: حضور دلالان و واسطه هاي فراوان و 
همچنين نامناسب بودن حمايت هاي دولت در زمينه توسعه 
بازار و سياست هاي بازاريابي توليدات روستايي از ديگر موانع 
توســعه بازاريابي محصولات كشاورزي اســت كه همه اين 
عوامل دســت به دست هم داده و مانع دســتيابي كشاورزان 
به درآمدهاي بالا و افزايش ارزش افزوده مي شــود. اين استاد 
دانشگاه معتقد اســت كه روش هاي بازاريابي سنتي، امروزه 
در دنيا منسوخ شده است بنابراين لازم است توليدكنندگان و 
اتحاديه هاي روستايي و كشاورزي كشور آموزش هاي جديد 
 را در زمينه بازاريابي فرا گيرند تا بدين ترتيب دست واسطه ها 

كوتاه شود. 

  استفاده از تجارت الكترونيك
اين كارشناس كشــاورزي اســتفاده از تجارت الكترونيك را 
براي توسعه بازاريابي كشاورزي مفيد مي داند و معتقد است: 
يكي از مشكلات چرخه  توليد محصولات كشاورزي، موضوع 
بازاريابي و دسترســي به خريدار اســت كه اين امر به دليل 
پراكندگي مناطق روستايي و دوري آن از مراكز فروش است. 
وي در ادامه با تاكيد بر  اين موضوع كه يكي ديگر از معضلات 
توليــد محصولات روســتايي، نبود اطلاع كافــي از تقاضاي 
بازار اســت، مي گويد: در نتيجه اين امر گاهي شاهد كميابي 
برخي از محصولات در بعضي از ســال ها هســتيم و گروهي 
ديگر از محصولات، مازاد تقاضاي بازار عرضه مي شــوند. اين 
كارشناس كشاورزي بر اين باور است كه براي توليدكنندگان 
مناسب ترين شيوه فروش محصول در صورت وجود خريداران، 
به صورت ســلف خر )پيش فروش( اســت و ادامه مي دهد: از 

طريق تجارت الكترونيك براي روســتاييان مي توان به حل 
اين معضل پرداخت و گســترش بازارهاي موجود در ســطح 
كشور، خدمات بهتر براي مشــتريان، افزايش درآمد و فروش 

روستاييان و نبود واسطه ها را فراهم كرد. 

  لزوم برنامه ريزي و مديريت 
اين استاد دانشگاه در بخشي ديگر از صحبت هاي خود با اشاره 

به اين موضوع كه تا زماني كه زيرســاخت هاي لازم در بخش 
كشاورزي فراهم نشــود، نمي توان در بازار كشاورزي تحول 
ايجاد كرد، مي گويد: كشاورزي نياز به برنامه ريزي، مديريت و 
سازماندهي دارد و استفاده از فناوري ها، ابزارآلات و تكنولوژي 
نوين مي تواند بازدهي محصول را بالا ببرد، از سوي ديگر بايد 
زمان كشت را بدانيم، زمان برداشت محصولات سردرختي را 
بدانيم و سپس با استفاده از ماشين هاي خاص وارد بازار كنيم. 

روستا با اشاره به بورس كشاورزي ايران، تاكيد مي كند: بورس 
يكي از بازوهاي اقتصادي كشور است اما بورس كشاورزي در 
ايران منفعل اســت و در تمام دنيا محصولات كشاورزي وارد 
بورس مي شوند اما در ايران پايين بودن درآمدهاي كشاورزي، 
نبود نهاده ها، بالا بودن قيمت ادوات، مشــكلات آب و وجود 
كشاورزي سنتي، مشكلات توليد را بالا برده و باعث شده بخش 
كشاورزي نتواند در بورس رقابت خوب و مناسبي داشته باشد. 

»كسبوكار«مشكلاتبازاريابيمحصولاتكشاورزيرابررسيميكند

ساختار نامناسب نظام بازار،  بلاي جان کشاورزان

زعفــران را مي تــوان از جنبه هــاي 
دارويــي، صنعتي و تغذيــه اي مورد 
بررســي قرار داد و اهميت ديگر اين 
محصول را بايد در نحــوه صادرات و 
عرضه آن در بازار ايران مورد نقد قرار 

داد. 
به گفته كارشناســان نحوه بســته بندي اين محصول داراي 
اشكالاتي اســت و اين موضوع باعث بروز مشكلاتي در زمينه 
توليد و صادرات آن خواهد شــد. از طرفي كشــوري همچون 
افغانستان كه در سال هاي گذشــته پيازچه زعفران را از ايران 
خريداري مي كرد، اكنون پيشرفت قابل ملاحظه اي را در توليد 
زعفران كرده است و به دنبال گرفتن نبض بازار خاورميانه است. 
چين هم به نوعي با استفاده از زعفران ايراني در بسته بندي هاي 
مختص به كشــور خود و به نوعي با برند ســازي سودجويانه، 
آسيب هاي جدي را به زعفران كشور وارد كرده است. فعالان 
صنفي اعتقاد دارند كه فعاليت مخرب دلالان در بازار زعفران 
هم يكي از عوامل نوسان قيمت در بازار اين محصول شده است 

و آنها خواستار برخورد جدي با برهم زنندگان بازار هستند. 

شكست در توليد و صادرات زعفران با عدم نظارت 
بر نحوه بسته بندي 

نماينده خراســان جنوبي در اتاق اصناف ايران تاكيد كرد: اگر 
فكري براي بسته بندي زعفران نكنيم، در توليد و صادرات آن با 

شكست مواجه خواهيم شد. 
حســن مالكي نژاد از كاهــش توليــد زعفــران از 14تن به 
11 تــن خبــر داد و گفت: ســالانه 14 تن زعفران خشــك 
در قائنات توليد مي شــد كه امســال به دليل خشكســالي و 
حمايت نشــدن از توليدكنندگان، توليد زعفــران به 11 تن 
كاهش يافته اســت. رئيس اتاق اصناف شهرســتان قائنات 
با بيــان اينكه درآمــد اصلي مــردم در شهرســتان قائنات 
توليد زرشــك و زعفران اســت، تصريح كرد: در چند ســال 
اخير افغانســتان با خريد پيازچه زعفــران از توليدكنندگان 
ايراني اقدام به توليد زعفــران كرده و بــه زودي رقيب ايران 
 مي شود، اين موضوع باعث ضرر و زيان توليدكنندگان كشور 

شده است. 

نبود كارخانه هاي بســته بندي زعفران در كشور 
ضعف اصلي توليد به  حساب مي آيد

مالكي نژاد افــزود: نبود كارخانه هاي بســته بندي زعفران در 
كشور ضعف اصلي توليد به  حســاب مي آيد و با توجه به اينكه 
بارها خواســتار تاسيس كارخانه هاي بســته بندي در قائنات 
شده ايم، تاكنون اقدامي صورت نگرفته است، اگر فكري براي 
بسته بندي محصولاتمان نكنيم در صنعت زعفران با شكست 

مواجه خواهيم شد. 
مالكي نژاد تصريح كرد: زعفران توليد شده در قائنات از طريق 
واسطه ها با كمترين قيمت خريداري و سپس به صورت فله اي 

به امارات و اسپانيا صادر مي شود و كشور اسپانيا زعفران ايراني 
را با بسته بندي مرغوب به فروش مي رساند. 

وي با بيان اينكــه دولت تاكنون حمايتــي از مهم ترين توليد 
كشور كه زعفران است، نداشــته، افزود: تاسيس كارخانه هاي 
بســته بندي به نفع توليد و صادرات ايران است زيرا مي توانيم 
توليد داخلي را با نام ايراني و با بهترين بســته بندي به جهان 

صادر كنيم. 

درآمد پايين واحدهاي صنفي عرضه كننده زعفران 
به دليل ركود و خشكسالي در قائنات 

مالكي نژاد اظهار كرد: تمام توليدكنندگان زعفران خواســتار 
ايجاد كارخانه هاي بسته بندي و جلوگيري از صادرات زعفران 

به صورت فله اي هستند. 
وي ركود بازار در ســال جاري را بي ســابقه دانست و گفت: با 
وجود ركود و خشكسالي در قائنات امسال واحدهاي صنفي از 

كمترين ميزان درآمد برخوردار بوده اند. 

قيمت زعفران همواره در حال تغيير است
نادر كامران فر؛ بنكدار مواد غذايي در بازار بزرگ تهران از وجود 
زعفران هاي تقلبي در بازار خبر داد و اظهار داشت: در ابتدا بايد 

عنوان كنم تخلفي كه كشــور چين در زمينه عرضه زعفران 
انجام مي دهد، باعث تاسف است. زعفران قائنات با بسته بندي 
و الحاق برند مختص به چين، وارد بازار كشورها مي شود و اين 
عمل سودجويانه بايد جوابي از سوي كشورمان داشته باشد و 
بهترين راه اين است كه صادرات زعفران در تلاطم نباشد و در 
اين مسير برنامه ريزي هاي مناسبي مدون كرد. وي در گفت وگو 
با »كسب وكار« ادامه داد: همچنان زعفران تقلبي در بازار عرضه 
مي شود و سازمان حمايت از مصرف كنندگان و اداره بازرسي بايد 

اين مورد را كنترل كنند. 
كامراني فــر تصريح كــرد: فعاليــت مخــرب دلالان هم در 

به هم ريختن بازار زعفــران موثر بوده اســت، در حال حاضر 
برهم زنندگان بازار اين محصول، نقش زيادي در روند افزايشي 

قيمت زعفران داشتند. 
اين فعال صنفي با اعلام اينكه قيمت زعفران همواره در حال 
تغيير است، عنوان كرد: ايران جزو بزرگ ترين توليدكنندگان 
زعفران در جهان است چرا مسئولان ذيربط نبايد عوامل موثر و 
مخرب در توليد، توزيع و صادرات اين محصول را به طور دقيق 

ارزيابي كنند؟
 وي درباره نحوه تقاضا براي خريد طلاي سرخ گفت: زعفران 

هرچه خشك باشد تقاضا براي آن در بازار بيشتر است. 

بهدلیلخشكسالیقائناتصورتگرفت

کاهش درآمد واحدهای صنفی فروشنده زعفران
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گردشگری

»کسبوکار«ازنقاطگردشگریجنوبایرانگزارشمیدهد

عسلويه؛ همزيستي صنعت و طبيعت
از بهترين گزينه هايي كه در اين روزهاي سرد 
پاييزي مي توان براي سفر انتخاب كرد، خليج 
نايبند واقع در بندر عسلويه است. خليجي كه 
زيبايي مسحور كننده اش از چشمان گردشگران 
پنهان مانده و با اندكي توجه مي تواند به يكي از نقاط توريستي 
كشور تبديل شود.  امروزه عســلويه به خاطر ميدان هاي وسيع 
گازي اش در جهان معروف است و هنگامي كه شما در اين شهر تردد 
مي كنيد، آن چيزي كه بيش از هرچيزي نظر شما را جلب مي كند 
دكل هاي گاز در دامنه كوه و مجتمع هاي عظيم گازي است كه شهر 
را به صورت يك مجتمع بزرگ صنعتي نشان مي دهد و سنگيني 
بوي گاز را شما همه جا حس مي كنيد اما كافي است شما قدري از 
شهر فاصله بگيريد و به سمت خليج نايبند برويد تا زيبايي هاي اين 

منطقه را حس كنيد. 
از نظر گردشــگري خليج نايبند در ساحل شمالي منطقه نايبند 

با وســعت 4130 هكتار يكي از ارزشــمندترين زيستگاه هاي 
دريايي خليج فارس اســت. حوزه هاي متعدد، جنگل هاي حرا، 
سواحل ماسه اي درخشــان در بخش هاي شــمالي و شرقي و 
سواحل صخره هاي داراي حاشيه باريك ماسه اي و بخش غربي 
منطقه حفاظت شده نايبند، دشت هاي مشجر و دره هاي عميق 
و صخره هاي عظيم در بخش جنوبي بديع ترين چشــم اندازهاي 
طبيعي سواحل خليج فارس را يكجا گرد آورده است، همچنين 
فاصله اندك رشته كوه هاي سر به فلك كشيده زاگرس و ساحل 
ماسه اي درخشان و زيباي خليج نيلگون فارس، پوشش گياهي 
سرســبز در جاي جاي منطقه، امتداد خشكي دماغه نايبند در 
خليج فارس و به وجود آوردن خليــج نايبند، وجود صخره هاي 
مرتفع مناسب براي ماهي گيري و درختان كهنسال انجير معابد 
در دماغه پارك نايبند به همراه هوايي مناســب و دلپذير منطقه 
عسلويه را به مكاني رويايي براي گردشگري تبديل كرده است. 

آب آرام و بي صدا در لابه لاي درختان هميشه سرسبز حرا و وجود 
خرچنگ ها، ماهي ها و ديگر آبزيان در ميان آنها، بالا و پايين رفتن 
آب در طول شبانه روز در نتيجه جزر و مد خاطره اي به ياد ماندني را 

براي بازديد كنندگان اين جنگل  به وجود می آورد. 
علاوه بر آن نايبند داراي ارزش هاي زيســتي منحصر به فردي 
جهت زاد و ولد پســتانداراني نظير قوچ و ميش، كل و بز است. از 
پستانداران دريايي كه در بخش آبهاي آزاد موجود در پارك يافت 
مي شود، مي توان انواع دلفين و نهنگ را نام برد كه عمق زياد آب 
در اين بخش دلفين ها را متوجه خود ساخته و شيرجه زدن دلفين ها 
و شناي دسته جمعي كوســه ماهي ها از صحنه هاي بسيار زيباي 
طبيعي اين قسمت از پارك است. مجموعه خليج نايبند و منطقه 
حفاظت شده نايبند محيط مناسبي را براي زيست و تغذيه انواع 
بي مهرگان، ماهي ها، خزندگان، پرندگان و پستانداران فراهم آورده 
است كه بسياري از آنها گونه هاي نادر يا در حال انقراض محسوب 
مي شوند. از ساير پستانداران خشكي زي موجود در منطقه مي توان 
به گرگ، شغال، خرگوش، روباه و انواع جوندگان نيز 

اشاره كرد. 
جالب است بدانيد كه روزگاري اين 
منطقه از لنگرگاه هاي معروف منطقه 
بوده و بعد از ويراني سيراف در نيمه 
دوم قرن چهارم هجري عســلويه و 
به ويژه خليج نايبند كسب موقعيت بازرگاني كرده 

و جانشين سيراف شده و كشتي ها در نايبند پهلو مي گرفته اند. 
عسلويه در دوران آل بويه بســيار آباد بوده و اين سلسله در اين 
لنگرگاه فيلخانه عضدي، قصر خســرو، گمرك خانه و عمارت 
كوشــكنار را بنا كرده اند. به گفته مورخين آباداني نايبند خيلي 
دوام نداشــته و با رونق گرفتن جزيره كيش، نايبند رو به ويراني 

نهاده است. 

در جنوب نايبند و نزديك راس خليــج نايبند در دو منطقه آثار 
خرابه هاي قديمي از دوران آل بويه باقي مانده اســت؛ يكي به 
نام قصر خسرو و ديگري به نام بســاتين. در كناره هاي بساتين 
قبرستان وســيعي وجود دارد كه قبور اســلامي با سنگ هاي 
شكســته و سرســتون هاي عمارات و بقاياي مسجدي قديمي 
به چشــم مي خورد. بنابر اعتقاد عده اي اين محل همان فيلخانه 
 عضدي اســت كه در دوران ديلميان در اين منطقه ســاخته 

شده است. 
درباره پوشش گياهي پارك ملي نايبند مي توان گفت كه شامل 
اجتماعات حرا و ســاير گياهان آبزي نظير علف هاي دريايي و 
جلبك ها در اكوسيستم هاي ساحلي و گياهان مقاوم شورپسند 
نظير گز، علف شور، شصت عروسان و خارشتر در مناطق دور از 
ساحل است. از ساير گونه هاي گياهي در ارتفاعات و دشت هاي 
مرتفع مي توان كُنــار، كهور ايراني، انجيرمعابد، انارشــيطان، 
اســتبرق، قيچ، دافني و صبرزرد را نام بــرد. درختان حرا در 
حوزه هاي نايبنــد مهم ترين جامعه گياهي منطقه را تشــكيل 
مي دهند. استان بوشهر شــمالي ترين رويشگاه درختان حرا در 
خليج فارس است. جنگل هاي حرا جزو باارزش ترين زيستگاه هاي 
ساحلي است. لازم به يادآوري است درختاني نظير انجير معابد 
 با تنه هاي تنومند و درختان حرا با داشــتن ريشــه هاي آويز 

در آب شناورند. 
اگر گردشگران قصد داشته باشند شب را در اين منطقه سپري كنند، 
عسلويه داراي  مهمانسراي محلي و اقامتگاه هاي مختلف است و از 
اين نظر مشكلي ندارد. عسلويه همانند ساير سواحل و بندرگاه هاي 
جنوب از صنايع دستي متنوع و دستبافته هاي حصيري بهره مند است 
و گردشگران مي توانند آنها را ابتياع كنند. همچنين لازم به ذكر است 
كه عسل عسلويه بسيار مرغوب است و به عنوان سوغات مي توان آن 

را تهيه كرد. 

آيا شــما جزو آن دســته از افرادي 
هســتيد كه با آمدن فصل تعطيلات 
ترجيح مي دهيد يك ســفر كوتاه و 
سبك را در كنار خانواده داشته باشــيد يا اينكه دوست 
داريد سفرهاي هيجان انگيز را تجربه كنيد؟ در اينجا يكي 
از هيجاني ترين و گران ترين تفريحات دنيا را به شما معرفي 
مي كنيم. اين تجربه هيجان انگيــز در نزديكي بلندترين 
قله دنيا »اورست« اتفاق مي افتد. اما نگران نباشيد نيازي 
به كوهنوردي و تحمل ســختي هاي اين مسير نيست و با 
پرداخت 4/8 ميليون دلار )3 ميليون پوند( مي توانيد بليت 
 بالن را تهيه و در بلنداي 30 هزار فوتي اورســت و كوه هاي 

هيماليا پرواز كنيد. 
كســي كه توان پرداخت چنين هزينه اي را داشته باشد، 
مي تواند از يك چشم انداز 360 درجه اي از كوه هاي برفي 
لذت ببرد. هدايت اين بالن توســط يك خلبان حرفه اي به 
نام »كريس دوهيرست« انجام مي گيرد. او نخستين فردي 
است كه با بالن بر فراز اورست پرواز كرده است. گردشگراني 

كه مي خواهند بالن ســواري در كوه هاي اورست را تجربه 
كنند، مي توانند با اعتماد به اين خلبان كهنه كار ســفري 
به يادماندني را تجربه كنند. اين سفر بيش از يك روز به طول 
مي انجامد و به وضعيت هوا بستگي دارد؛ به اين معني كه اين 
احتمال وجود دارد كه مسافران اين بالن مجبور شوند مدت 
زماني را روي زمين نپال سپري كنند تا وضعيت براي پرواز 

ايمن باشد. 
هزينه سفر با اين بالن 4/8 ميليون دلار )تقريبا 3ميليون 
پوند( است ولي زن و شــوهرها از تخفيف ويژه برخوردار 
مي شــوند و مي توانند به جاي پرداخت 9/6 ميليون دلار 
جمعا 5/2 ميليــون دلار پرداخت كنند. ايــن بالن براي 
هيجان جويان بي باك طراحي شده اســت و ظرفيت آن 
به همراه آقاي »كريس« ســه نفر مي شود. مسافران براي 
اين ســفر بايد در وضعيت فيزيكي مناسبي بوده و داراي 
 مهارت هاي بدني باشند. آگهي ســفر با اين بالن در سايت
  Ifonly. com ذكر شــده و از آن به عنــوان يك تجربه 

منحصربه فرد و تكرار نشدني ياد شده است. 

در اين آگهي آمده است: »اين سفر نه تنها يك تجربه 
بسيار گرانبها خواهد بود، بلكه يك دعوت 

براي پيوستن به يكي از گروه هاي 
طرفدار هيجان روي زمين است. 

كريس و تيم او، نخستين و تنها 
افراد براي به انجام رساندن 
اين شاهكار هستند و قطعا 
شــما مي توانيــد نفر بعد 
باشيد كه از تجربه يك سفر 
شجاعانه در خاطرات خود 

خواهيد نوشت. پس به صف 
پيشكوستان تاريخ بپيونديد. 

كوه اورست دلهره آور ترين سفر 
زمين را به شما تقديم مي كند. اين 

سفر براي كساني است كه علاقه مند به 
بالا رفتن آدرنالين خون شان هستند.«

منبع: ديلي ميل

حكایتگردشگرانيکهميخواهندآدرنالينراتجربهکنند

سفر 4/8 ميليون دلاري بر فراز اورست
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مدیر عامل شرکت گاز مازندران اعلام کرد:
افتتاح ۳ پروژه گازرسانی و سبز 

شدن شهرستان بهشهر
همزمان با هفتــه دولت، مراســم آغاز بهره 
بــرداری از گازرســانی بــه ۳ روســتای 
شهرســتان بهشــهر با حضور مدیــر عامل 
شرکت گازاســتان، فرماندار، نماینده مردم 
بهشــهر، نکا و گلــوگاه در مجلس شــورای 
اســامی، جمعــی از مســؤولین و اهالــی 
 روســتای یخکش بخش هزارجریب بهشهر

 برگزار شد.
در آیین بهره بــرداری پروژه گازرســانی به 
۳ روســتای شهرســتان بهشــهر، دکتــر 
مایلــی رســتمی مدیرعامــل شــرکت 
گاز مازنــدران گفــت: هــم اکنــون تمامی 
خانــوار شــهری و روســتایی شهرســتان 
 بهشــهر از نعمــت گاز طبیعــی بهــره مند 

می باشند.
وی افزود: با به ثمر رســیدن پروژه گازرسانی 
بــه ۳ روســتای باقیمانده این شهرســتان، 
شــاهد بهره مندی تمامی خانوار شهرستان 
بهشــهر از نعمــت گاز طبیعی هســتیم و 
 این شهرســتان جزء شهرســتان های سبز

 کشور پیوست.
بــرای  داد:  ادامــه  رســتمی  مایلــی 
اجــرای ایــن پــروژه مبلغــی بالغ بــر ۶۰ 
 میلیــارد تومــان هزینه شــده اســت که 
با بهره بــرداری از ایــن پــروژه ۶۵۰ خانوار 
روســتاهای پجیم، زلت و یخکــش از نعمت 
گاز طبیعــی برخوردار شــده و بــه برکت 
نظام مقــدس جمهــوری اســامی، روز به 
روز شــاهد افزایش توزیع رفــاه در مناطق 
محروم هســتیم و برای تأمیــن گاز، صعب 
العبورترین مســیرهای کوهستانی و سنگی 
نیز شــکافته شــده تا شــاهد بهــره مندی 
 شهرها و روســتاها از نعمت پاک و ارزان گاز 

طبیعی باشیم.

کســب اظهار نظر مقبول از ســازمان 
حسابرسی در راستای صورت های مالی 
طرح های تملک دارایی های سرمایه ای 

توسط توزیع برق استان مرکزی

سید محســن موسوی : شــرکت توزیع برق 
اســتان مرکزی موفق به کســب اظهار نظر 
مقبول از ســازمان حسابرســی در راستای 
صورت هــای مالــی طــرح هــای تملک 
 دارایی های ســرمایه ای برای ســه ســال

 متوالی شد.
طی مراســمی بــا اهــدای لــوح تقدیری 
از ســوی "مصطفــی رجبــی مشــهدی 
"رئیس هیــات مدیره و مدیرعامل شــرکت 
توانیــر از " محمود محمــودی" مدیرعامل 
 شــرکت توزیع نیروی برق اســتان مرکزی

 تقدیر شد.
در ایــن تقدیــر نامــه آمــده اســت: اخذ 
اظهــار نظر مقبول از ســازمان حسابرســی 
در راســتای صــورت هــای مالــی طــرح 
 هــای تملــک دارایی هــای ســرمایه ای

 از مصادیــق تبلــور تــاش متعهدانــه و 
و  ،ذیحســاب  جنابعالــی  متخصصانــه 
همکاران آن شــرکت بــوده که بــه عنوان 
برگ زریــن دیگری در کتــاب مجاهدت ها 
 و تــاش های همــکاران صنعت بــرق رقم 

خورده است.
خدمــت  و  ،تــاش  همــکاری  از 
و  قوانیــن  رعایــت  بــا  کــه   شــما 
مقــررات مربوطــه و دقت نظــر در راهبری 
امــور بــا هــدف دســتیابی به سیاســت 
شــرکت  و  نیــرو  وزارت  کان  هــای 
توانیر به نحــو مناســب گام برداشــته اید 
 تقدیــر بعمــل آمــده و از خداونــد متعال

 خواهانیــم در ســایه توجهــات حضــرت 
مهــدی )عــج( و تحــت زعامــت مقــام 
معظم رهبــری ،موجبــات تحقــق اهداف 
دولــت  کارآمــد  و مردمــی در اســتمرار 
صنعــت  درخشــان   دســتاوردهای 

برق باشید.

در پی اجــرای مانورهای 
هفتگی سراسری شرکت 
توزیع نیروی برق مازندران 
برای مقابله با پدیده سرقت 
انرژی، ۹۵ مورد انشــعاب 
غیرمجاز برق کشف و ۲۳۳ کنتور معیوب تعویض 

شد.

سیدکاظم حسینی کارنامی در اجرای مانور شرکت 
توزیع برق مازندران بــا اعام این خبــر گفت: با 
توجه بــه افزایش احتمال وقوع ســرقت انرژی در 
فصل تابســتان، برنامه ریزی دقیقی برای برگزاری 
مانورهای هفتگی سراسری انجام شده است. هدف 
از اجرای این مانورها، افزایش نظارت بر شبکه برق و 

برخورد قاطع با متخلفان است.
رئیس هیات مدیره شــرکت توزیــع نیروی برق 
مازندران افزود: در ایــن مانورها، عاوه بر بازدید از 

مشترکین و کشف انشعابات غیرمجاز، کنتورهای 
معیوب نیز شناسایی و تعویض می شوند هدف اصلی 
این است که با تمرکز بر مناطق پرخطر، به صورت 
هدفمند و مؤثر با پدیده سرقت انرژی مقابله کنیم.

وی تاکید کــرد: کــه ایــن مانورها بــه صورت 
مســتمر و در تمامی امــور توزیع اســتان برگزار 
خواهد شــد تا با کاهــش تلفات انــرژی و بهبود 
 کیفیت برق رســانی، به نفع مشــترکین و اقتصاد 

استان باشد.

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق مازندران مطرح کرد:

کشف ۹۵ انشعاب غیرمجاز برق در مانورهای گسترده شرکت توزیع نیروی برق مازندران

  ایام- خانمحمدیان یادآور شــد: با توجه به سطح زیر کشت 
قابل قبول طرح زراعت چوب در استان و تمایل مردم به اجرا و 
مشارکت در این طرح، میزان اشتغالزایی در مناطق مورد کاشت 

افزایش چشمگیری داشته است.
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان ایام گفت: ۶۰ درصد 
طرح های اجرایی این استان در زمینه کاشت و پرورش نهال به 

زراعت چوب اختصاص یافته است.
یاسم خانمحمدیان اظهار کرد: از سال ۱۴۰۱ تاکنون سطح زیر 
کشت طرح زراعت چوب در استان یک هزار و ۷۵ هکتار برآورد 

شده است.
وی افزود: سال گذشته نزدیک ۲ هزار و ۵۰۰ تن چوب درختان 
اکُالیپتوس و باغی به خارج از استان از جمله خوزستان و گلستان 

صادر شده است.
خانمحمدیان یادآور شد: با توجه به سطح زیر کشت قابل قبول 
طرح زراعت چوب در اســتان و تمایل مردم به اجرا و مشارکت 
در این طرح، میزان اشتغالزایی در مناطق مورد کاشت افزایش 

چشمگیری داشته است.
وی اضافه کــرد: بهره برداران متقاضی با توجــه به زمان اجرای 

کاشت و مشارکت در طرح از طریق سازمان جهاد کشاورزی به 
بانک های عامل برای دریافت تسهیات معرفی می شوند.

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان ایام ادامه داد: سرعت 
رشد بالای نهال، تأمین نیاز کشــور به چوب صنعتی و صنایع 

چوب برُی و استفاده در کارخانه ها از مزایای این طرح است.
وی بیان کرد: گونه های مورد کاشت این طرح شامل اکُالیپتوس 
در مناطق گرمسیری و صنوبر در مناطق شمالی استان است که 
نیاز آبی این طرح از رودخانه های طبیعی و چاه در مناطق مورد 

کشت تأمین می شود.

مدیر کل تعاون روســتایی ایام گفت: این تعاون در دو ســال 
اخیر فعالیت های چشــمگیری در زمینه کشت ذرت علوفه ای 
و خرید گندم از کشــاورزان به میزان ۵ برابر نسبت به سنوات 
گذشته داشته است. ایام- حمیدرضا در جریان بازدید رئیس 
سازمان جهاد کشاورزی از تعاون روستایی استان اظهار داشت: 
تعاونی های روســتایی اســتان مهمترین ظرفیت برای اجرای 
سیاســت های دولت در زمینه تحول حوزه اقتصاد کشاورزی و 

افزایش بهره وری تولید بشمار می آیند.
وی افزود: مدیریــت مصرف، افزایش راندمان آب کشــاورزی، 
اجرای الگوی کشت مناسب، توزیع نهاده های کشاورزی، خرید 
محصولات تضمینی و توافقی از کشاورزان، زنجیره های مختلف 

تولید، ویژه گوشت سفید و قرمز از مهمترین سیاست های تحول 
گرای دولت هاست که توســط تعاونی ها و تشکل های تعاون 

روستایی محقق می شود.
مدیر کل تعاون روستایی ایام گفت: امروز این تعاونی در استان با 
بیش از ۸۰ کارشناس اداری و حدود ۵۰ هزار نفر عضو تشکلهای 
مردم نهاد با بیش از ۲۴۰ شرکت تعاونی و ۵ اتحادیه شهرستانی 
و استانی آماده اجرای سیاست های بخش کشاورزی و بویژه سند 

چشم انداز برنامه هفتم است.
شــکری ادامه داد: مدیــر کل تعاون روســتایی ایــام گفت: 
ایــن تعــاون در دو ســال اخیر فعالیــت های چشــمگیری 
در زمینــه کشــت ذرت علوفــه ای و خریــد گنــدم از 

 کشــاورزان به میــزان ۵ برابر نســبت به ســنوات گذشــته 
داشته است.

وی اضافه کرد: طرح توانمند سازی ۵۰ هزار هکتاری و بیش از 
۱۸۰میلیارد ریال از محل اعتبارات عمرانی برای توسعه و ترمیم 
انبارها و تجهیزات اقدام  و این مهم تحولی در تعاون روســتایی 
ایجاد نموده  و امروز تعاون روستایی و تشکل های ان بزرگترین 

ظرفیت در بخش کشاورزی استان قلمداد می شود.
حشمت عزیزان رییس سازمان جهاد کشاورزی ایام نیز در این 
دیدار بر ادامه تاش های مشترک میان سازمان جهاد کشاورزی 
و تعاون روستایی برای دستیابی به اهداف توسعه ای و رفع موانع 

موجود تأکید کرد.

سید محسن موسوی: رئیس اداره راهداری و حمل و نقل جاده ای 
شهرستان خنداب از هم افزایی اداره راهداری خنداب و دهیاری 
روستای مانیزان برای رفع یک نقطه پرتصادف در محور خنداب 
- پل دوآب خبر داد. به گزارش روابط عمومی اداره کل راهداری 
و حمل و نقل جاده ای استان مرکزی، حمزه شاه حسینی رئیس 
اداره راهداری و حمل و نقل جاده ای شهرســتان خنداب گفت: 

با اجرای روشنایی بطول ۳۰۰ متر در محدوده تقاطع روستای 
مانیزان در محور خنداب - پل دوآب، یک نقطه پرتصادف دیگر 

در شبکه راه های آن شهرستان ایمن سازی و رفع خطر شد.
وی اعتبار هزینه شده برای اجرای این طرح را شش میلیارد ریال 
عنوان کرد و گفت: اجرای این طرح با استفاده از اعتبارات استانی 
و مشارکت دهیاری روستای مانیزان انجام شد تا خدمتی دیگر 

برای کاربران جاده ای بویژه مردم منطقه ارائه شود. به گفته شاه 
حسینی برای اجرای این طرح اقداماتی نظیر تأمین انشعاب برق 
و ترانس به ارزش ۲۰۰ میلیون تومان توسط دهیاری مانیزان و 
مابقی اقدامات مانند اجرای فنداسیون، تأمین پایه های روشنایی، 
کابل کشی و... توسط اداره راهداری شهرستان خنداب صورت 

گرفته است.

سیدسعید سیدمتین، مدیر عامل شرکت گاز استان اردبیل اظهار 
کرد: فاز چهارم خط انتقال گاز به استان اردبیل در راستای تامین 
گاز پایدار و گازرسانی به شهرک گلخانه ای مغان با لوله سایز ۱۶ 
اینچ اجرا می شود و مقدمات پیمان سپاری و انتخاب پیمانکار در 

دستور کار قرار گرفته است.
وی افزود: خط انتقال گاز تقویتی شــمال اســتان در چهار فاز 

تعریف شده که فاز اول آن از سه راهی نیروگاه اردبیل تا گرمی به 
طول ۷۸ کیلومتر به بهره برداری رسیده و فاز دوم نیز از حد فاصل 
پارس آباد تا شهرک گلخانه ای به طول ۲۶ کیلومتر با پیشرفت 

فیزیکی بالای ۹۰ درصدی در حال اجراست.
مدیرعامل شــرکت گاز اســتان اردبیل ادامه داد: بــا افزایش 
روزافزون مصــرف و احداث یکــی از بزرگترین شــهرک های 

گلخانه ای کشور در شمال استان ، این طرح سبب پایداری گاز 
طبیعی و توسعه کشاورزی و صنعتی خواهد شد.

ســیدمتین گفت: خط انتقال گاز چلوند – اردبیل هم اکنون با 
پیشرفت بالغ بر ۷۰ درصد در حال اجراست و در صورت اتمام و 
بهره برداری گاز ورودی اســتان از ۱۲ به ۲۵ میلیون متر مکعب 

در روز افزایش می یابد.

مهندسان یکی از شرکت های دانش بنیان موتور ژنراتوری را به تولید 
رساندند که با مصرف کمتر سوخت دیزل، بیشترین میزان برق مورد نیاز 
را تامین می کند و به گفته این مهندسان موتورهای دیزلی نسل جدید 
این شرکت تا حدود ۴۰ درصد کارآمدتر از نسل های قبلی خود هستند.

محمدحســن کارگرزاده مدیرفروش یکی از شرکت  دانش بنیان در 
گفت وگو با ایسنا، آغاز فعالیت این شرکت را مربوط به دهه ۵۰ شمسی 
و همکاری با کشور آلمان در توسعه نیروگاه نکاه دانست و گفت: در دهه 
۶۰ شمسی، با همکاری با کشور روسیه، دیزل ژنراتورهای دور کُند را به 

ایران وارد کردیم و طراحی، ساخت و نصب زیر ساخت های مناسب این 
سیستم ها را در دستور کار قرار دادیم که نصب و راه اندازی ۶ دستگاه 
دیزل ژنراتور با دور ۳۵۰RPM در یکی از کارخانجات بهشهر یکی از 

پروژه های بوده است.

کارگرزاده، توسعه موتور ژنراتورها را از دستاوردهای این شرکت نام برد و 
اظهار کرد: موتور ژنراتور به عنوان یکی از کارامدترین دستگاه های مولد 
برق شناخته می شود و ما این نوع موتورها را مطابق با استانداردهای 

بین المللی، از یک کیلووات تا ۴ مگاوات به تولید رسانده ایم.

تهران- ایرنا- ســخنگوی هیات رئیسه مجلس شورای اسامی 
از آمادگی مجلس برای کمک به دولت به منظور رفع خاءهای 

قانونی و ایجاد حکمرانی قانونمند در فضای مجازی خبر داد.
به گزارش ایرنا از مرکز ملی فضای مجازی، حجت الاسام علیرضا 
سلیمی نماینده تهران در مجلس شورای اســامی با اشاره به 

موضوع حکمرانی در فضای مجازی، اظهار داشت: قبا اگر کشوری 
در حوزه  مرزهای فیزیکی اقتدار و ســلطه ای داشت، به راحتی 
می توانست امنیت جامعه را تأمین کند، اما امروز این مسئله توسعه 
پیدا کرده است، زیرا بخشی از مرزها، مرزهای فضای مجازی است 
و مقام معظم رهبری به صراحت فرمودند فضای مجازی تبدیل 

به یک فضای حقیقی شده و کشورها هم امروزه در حکمرانی در 
فضای مجازی با هیچکس تعارف ندارند.

سلیمی اضافه کرد: معتقدیم که حکمرانی قانونمند در فضای 
مجازی امری لازم و ضروری است و باید همه کمک کنند تا در 

مسیر تحقق این امر حرکت کنیم.

رگولاتور ارتباطات مالــزی، از طرحی که تحت آن، 
شرکت های مخابراتی بومی ترافیک وب را از سرورهای 
خود هدایت می کنند، دفاع کرد و آن را اقدامی برای 
حفاظت از کاربران در برابر محتوای آناین مضر خواند.

به گزارش ایسنا، شــرکت های مخابراتی مالزی باید 
ترافیک وب را از طریق سرورهای »سیستم نام دامنه« 
)DNS( خود هدایت کنند. »سیستم نام دامنه«، 
سیستمی اســت که نام های دامنه را به آدرس های 
رقمی مورد استفاده رایانه ها برای یافتن وب سایت ها 
در اینترنت، برمی گرداند. این دستورالعمل که از ۳۰ 
سپتامبر اجرایی می شود، نگرانی هایی را از احتمال 
آسیب دیدن اقتصاد دیجیتال این کشور، برانگیخته 
است. در حالی که فراهم کنندگان سرویس اینترنت 
داخلی یا ISPها، اغلب سرورهای DNS خود را اداره 

 DNS می کنند، بعضی از کاربران وب از ســرورهای
عمومی مانند سرورهایی که گوگل یا کلودفلر فراهم 
کرده اند، استفاده می کنند تا دسترسی سریعتری به 
اینترنت داشته باشند یا به وب سایت های مسدود شده 
در ISPهای بومی، دسترسی یابند. تحت برنامه دولت 
 DNS مالزی، درخواســت های کاربران از سرورهای
شخص ثالث، از سرورهای DNS شرکت های مالزی 

عبور داده خواهد شد.
»کمیسیون ارتباطات و چند رسانه ای مالزی«، روز 
شنبه در بیانیه ای از این اقدام دفاع کرد و هدف از آن 
را حمایت از گروه های آسیب پذیر در برابر محتوای 
مضر یا آسیب رسان مانند شرط بندی آناین، هرزه 
 نگاری، نقض کپی رایت، فیشــینگ یا کاهبرداری

 مالی خواند.
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مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان ایلام خبر داد: ۶۰ درصد برنامه های جنگل کاری در ایلام به طرح زراعت چوب اختصاص دارد

مدیر کل تعاون روستایی ایلام:  افزایش ۵ برابری کشت ذرت علوفه ای و خرید گندم از کشاورزان

رفع یک نقطه پرتصادف دیگر در شهرستان خنداب

خط دوم انتقال گاز چلوند به گلخانه مغان ابلاغ شده است

معرفی نسل جدید دیزل ژنراتور با قابلیت تولید بیشتر برق

آمادگی مجلس برای ایجاد حکمرانی قانونمند در فضای مجازی

مالزی از کنترل ترافیک وب دفاع کرد

استان ها

خبر

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

برابر رای شــماره ۱۴۰۳۶۰۳۱۰۰۱۶۰۰۷۱۵۴ هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک 
محمود آباد تصرفات مالکانه بامعارض متقاضی آقای خانم مقصود محرمی فرزند مشی 
مشیت آقا بشماره شناسنامه ۱۰ صادره از گرمی در ششدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی 
به مساحت ۲۰۰ متر مربع پاک ۳۸۹۱ فرعی از ۴۷ اصلی بخش ۱۰ واقع در محمودآباد 
خریداری از مالک رسمی آقای علی روحی محرز گردیده است. لذا به منظور اطاع عموم 
مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور 
سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت 
دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ ،رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ 
تسلیم ،اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت 

انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰۳/۰۶/۲۰
تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴۰۳/۰۷/۰۴

مهدی آزاد 
رئیس ثبت اسناد و املاک

شناسه آگهی ۱۷۸۵۴۴۵

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

برابر رای شماره ۱۴۰۳۶۰۳۳۱۰۰۹۰۰۰۴۸۹ مورخ ۱۴۰۳/۴/۳ هیات 
اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای 
فاقد سند رسمی مســتقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرج ناحیه یک 
تصرفات مالکانه بامعارض متقاضی آقای خانم/ علیرضا نعمتی چالی فرزند 
نورمحمد بشماره شناسنامه ۴۰۰ ، به صورت شش دانگ اعیان یک قطعه 
زمین با بنای احداثی به مساحت ۱۰۰/۰۷ مترمربع مفروز از اعیان پاک 
۳۳۹ فرعی از ۱۶۲ اصلی واقع در کرج خریداری از مالک رسمی آقای احمد 
حاجی مرشد پشــندی به طور قولنامه ای که مالکیت نامبرده در جریان 
ثبت می باشد، محرز گردیده است. لذا به منظور اطاع عموم مراتب در دو 
نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور 
سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین 
آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ ،رسید 
ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم ،اعتراض دادخواست خود را به مراجع 
قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم 

وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰۳/۰۶/۰۵ 
تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴۰۳/۶/۲۰ 

مسلم مرزآرا 
رئیس ثبت اسناد و املاک 

شناسه آگهی۱۷۷۵۸۱۳
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 کسب و کار

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.comيا تماس با تلفن 88253428 صداي 

خود را به گوش مسئولان برسانيد. 

نامه به سردبير

خواهرزاده من دوست دارد ثروتمند شود. او درباره دوستانش كه خانواده هاي 
ثروتمندي دارند، با من صحبت مي كند. تصوراتي كه از ثروتمند بودن دارد، با من 
درميان مي گذارد و مدام از من مي پرسد آيا فلان خانواده ثروتمند هستند؛ فلان 
شخص چطور؟ من قبل از اينكه به او پاسخ دهم هميشه از او مي پرسم تعريفش 
از ثروت چيست. وقتي او از من مي پرسد كه آيا ما هم ثروتمند هستيم يا نه، به او 
پاسخ مي دهم: »بله، ما با عشق ثروتمند هستيم.« اين پاسخ براي عوض كردن 
بحث و سربه سرگذاشتن او مناسب است. اين را مي گويم و بعد درباره اتفاقات 
ديگر در زندگي روزمره  ســخن مي گوييم. راهبردهاي ثروت آفريني را كه در 
صورت ادامه دار شدن گفتگو با خواهرزاده ام مرور مي كنم در ادامه با شما هم 
درميان مي گذارم. من اميدوارم كه به مرور زمان، اين نكات در ذهن او هم جاي 
بگيرند. وقتي خود من واقعا اين نكات را درك و در عمل اجرا كردم زندگي  مالي ام 

زيرورو شد. اين راهبردها شايد زندگي مالي شما را هم زيرورو كنند. 

  پول هميشه انگيزه اي ناكافي است
شــما تا وقتي اين نكته را درك نكنيد، مدام به خيال ثروتمندشدن دور خود 
مي چرخيد و از خود مي پرســيد: »پس چرا ثروتمند نمي شوم؟« بايد بدانيد 
كه پول در كوتاه مدت انگيزه  خوبي اســت، اما وقتي شرايط سخت شود، آدم 
جا مي زند و با خودش مي گويد: »بي خيال پــول… از همين چيزي كه دارم 
راضي ام.« براي اينكه واقعا ترغيب شويد تا از شرايط و چالش هاي سخت پيش رو 
عبور كنيد، بايد به طور واضح و روشن انگيزه خود را براي مسيري كه انتخاب 
كرده ايد، مشخص كنيد. براي مثال مفهوم آزادي و رها بودن براي من آنقدر مهم 
بود كه فكرم را به خود مشغول كرده بود. اينكه مي ديدم آزاد نيستم احساس 

مي داد، مخصوصا وقتي ديدم كه آزادي هايي كه در شغل خود خفگي به من 
داشتم آرام آرام از دست مي رفتند. من تصوير روشني 
از زندگي خود داشتم و همين 
باعث شده بود تا خيلي زودتر 
از آنچــه برنامه ريزي كرده 
بودم، شغل خود را رها كنم. 
من شغل خود را رها كردم؛ آن هم نه 
به اين دليل كه از لحاظ مالي در شرايط 
مساعدي بوديم، بلكه شغل خود را رها 

كردم به اين خاطر كه ديگر 
تحمل اين را 

نداشتم كه ببينم كل زندگي ام گويي تنها يك روز است كه بيشتر كش آمده. من 
حاضر بودم براي به دست آوردن آزادي هر سختي اي را تحمل كنم. مهم نيست 
كه انگيزه دهنده شما چيست، من فقط مي خواهم بگويم كه اگر شما انگيزه خود 

را فقط پول و ثروتمند شدن قرار دهيد، حتما شكست خواهيد خورد. 

  اسامي برنده و بازنده را رها كنيد
شما نه برنده ايد نه بازنده؛ تلاش شما در برخي موارد منجر به موفقيت و در برخي 

موارد منجر به شكست خواهد شد. 

  بازده را نبايد به تنهايي سنجيد
جايي كه بازدهي وجود داشته باشد، ريسك هم هست. بايد با دقت آن چيزي كه 
برايش ريسك مي كنيد، زمان، انرژي و پول صرف مي كنيد و بازدهي كه از آن به 

دست مي آوريد، بررسي كنيد. 
همه مي خواهند در اول صف باشــند و كار خود را از آنجا شروع كنند، اما دنيا 
اينگونه ساخته نشده اســت. براي مثال بازار تره بار را درنظر بگيريد. آيا براي 
انتخاب يك صف در بازار ميوه  و  تره بار با چالش روبه رو مي شــويد؟ آيا در صف 
كندي قرار داريد و آرزو مي كنيد كاش صف ديگري را انتخاب كرده بوديد؟ آيا 
صف  خود را عوض مي كنيد؟ اكثر مواقع اگر صف را عوض كنيد هيچ تفاوتي در 
سرعت شما نخواهد داشت. البته گاهي اوقات ممكن است تفاوت داشته باشد. 
هميشه به جاي اينكه از خواندن روزنامه لذت ببريد فكر خود را درگير اين صف 
و آن صف مي  كنيد. يك صف را انتخاب كنيد، به اول صف هم مي رسيد، مگر 
غير از اين است؟ تازه وقتي هم برسيد بعضي مواقع يك صف ديگر جلوي تان 
ايجاد خواهد شد! تنها ضمانت قطعي اين است كه اگر هرگز وارد صف نشويد 
نمي توانيد به اول صف برســيد. به عبارت بهتر، بالاخره به اول صف مي رسيد. 

زندگي هم همين طور است.

  بر مديريت انرژي تسلط پيدا كنيد نه بر مديريت زمان
افراد زيادي را مي شناســم كه بزرگ ترين مانع براي رســيدن به اهداف خود 
را زمان مي دانند، اما اگر از همان افــراد درباره برنامه هاي تلويزيوني، فيلم ها و 
زندگي خصوصي بازيگران بپرسيد سير تا پياز ماجرا را براي تان تعريف خواهند 
كرد؛ چراكه هر شب به مدت چهار ساعت تمام روي كاناپه جلوي تلويزيون لم 

داده اند. خيال تان را راحت كنم كه آنها با اين كار مرتكب بسياري از اشتباهات 
رايج وقت كشي مي شوند. 

  كمال طلبي فلج كننده است
وقتي كمال طلب باشيد منجمد خواهيد شد و نمي توانيد به جلو حركت كنيد. 
به جاي كمال طلبي بر آنچه »به اندازه كافي خوب« است و مي توانيد آن را امروز 
انجام دهيد تمركز مي كنيد تا به جلو حركت كنيد. به قول معروف، يك بركه 
عميق بهتر از يك اقيانوس سطحي است. به جلو حركت كنيد. كمال طلبي را رها 

كنيد. پيشرفت مهم تر است. 

  براي خودتان مساله هاي مختلفي طرح كنيد
من از يك دسته از آدم ها خيلي بدم مي آيد: كساني كه مدام درباره يك مشكل 
تكراري نق مي زنند. من هيچ وقت متوجه نشــدم اين افراد چــرا راه حلي براي 
مساله اي كه مدام از آن ناراحت هستند، پيدا نكرده اند. شايد هم دوست دارند اين 
مساله را پنهان كنند. من خودم هزار مشكل دارم و ترجيح مي دهم اين مشكلات 
را مانند يك چالش درنظر بگيرم. هروقت هم كه مشــكلي را حل مي كنم، انگار 
مشكل جديدي به وجود مي آيد، اما تلاش دارم كه غرق در يك مشكل واحد نشوم. 

  لحظات شادتري را ايجاد كنيد
فهرستي از شادترين لحظات زندگي خود تهيه كنيد؛ مي بينيد كه در هيچ يك از آنها 
پول جايي نداشته است. اين لحظات شاد معمولا دربردارنده دستيابي به چالشي براي 
خودتان بوده  يا شبي مفرح و شاد را كنار خانواده و دوستان به چاي خوردن مشغول 

بوده ايد و از ته دل خنده ايد يا تجربه اي فوق العاده از هر نوع داشته ايد. 

  شادي و موفقيت
ثروت هم مهم است، اما همه چيز نيست. زياد به آن فكر نكنيد. از زندگي تان لذت 
ببريد. در ذهن خود مرور كنيد و ببينيد كدام لحظات زندگي واقعا شما را خوشحال 
كرده اند و تلاش كنيد تا آن لحظات را بيشتر بازآفريني كنيد. وقتي تمركز خود را 
از روي پول  برداريد و آن را به شادي و خوشحالي منتقل كنيد، خواهيد ديد كه پول 
هم خودش خواهد آمد. باور كنيد پول درآوردن آنقدرها هم كه مي گويند سخت 
نيست. آنچه سخت تر اســت، حفظ پول، افزايش آن و استفاده كامل از آن براي 
ساختن زندگي اي است كه دوستش داريد. همه اين نكته ها راهبردها و نكاتي 

است كه مخصوصا ظرف دو دهه اخير بر زندگي من تاثيري شگرف داشته اند.
revnyou. Com :منبع
www.chetor.com :ترجمه

ثروت آفريني با چند  راهكاري كه حتما  بايد  بدانيد

 بازاريابي بشارتي
 Evangelism marketing چيست؟

 Evangelism :بازاريابي بشارتي )به انگليسي
marketing( فــرم پيشــرفته بازاريابــي 
دهان به دهان است كه در آن شركت مشترياني 
كه به شــدت به يك محصول خاص يا خدمات 
باور قوي دارند را توسعه مي دهد. اين مشتريان 
آزادانه تلاش مي كنند تا ديگران را براي خريد 
و اســتفاده از محصول يا خدمات شركت فوق 
متقاعد كنند. اين نوع بازاريابي، شبيه به بازاريابي 
دهان به دهان است. براي به كارگيري بازاريابي 
بشارتي، شركت بايد ميزان مشتريان حامي برند 
خويش را افزايش دهد، اين به اين معناست كه 
اين مشتريان ويژگي هاي محصول يا خدمات را 
ترويج مي دهند و سود شركت را افزايش خواهند 
داد. در ادبيات مديريت بازاريابي بشارت را توزيع 
اطلاعات و مفاهيم مرتبط بــا بنگاه در محيط 
فعاليت توسط مشــتريان تعريف كرده اند. واژه 
بشارتي يا مبلغانه از سه كلمه »آوردن خبرهاي 
خوب« يا همــان »مژده« مي آيــد و بازاريابي 
بشارتي ريشــه گرفته از احساســات مذهبي 
است، در بازاريابي بشــارتي مصرف كنندگان 
توســط باورهاي خود درباره يــك محصول يا 
خدمات بــه حركت درمي  آيند تا بــا موعظه و 
آگاهي رساني ديگران را نيز از محصول و خدمت 
درست بهره مند گردانند. بازاريابي بشارتي تبليغ 
و تمجيد مثبت از برند و اظهارنظرهاي تحقيرآميز 
و تبليغ منفي درباره برندهاي رقيب توسط برخي 
مشتريان است. تبليغات دهان به دهان ناشي از 
بشارت برند ريشه در دلبستگي رواني و عاطفي 
افراد به برند مربوطه دارد. عوامل موثر بر بازاريابي 
بشارتي عبارتند از: بشارت برند، بشارت از طريق 
مشتريان، بشارت بازار، تبليغات دهان به دهان و 
بازاريابي ارتباطي. از طرفي عوامل موثر بر بشارت 
برند پذيرش محصــول، وفاداري برند، مالكيت 
و وكالت برند هســتند. به علاوه عوامل موثر بر 
بشارت عبارتند از: معرفت شناسي، آرمان گرايي، 
هديه اقتصادي و تجربيات و عوامل موثر بر بشارت 
بازار عبارتند از: توزيع ادبيات محصول در بازار، 

بازار اطلاعات محور و نمايشگاه هاي بين المللي.
www. irantableegh. org 

مفاهيم بازاريابي مهارت هاي مديريتي

مديران امروزی با اعضای گروه مختلفی روبه رو هستند كه ممكن 
است متعلق به محل ها و فرهنگ های مختلفی باشند و سوابق 

و گذشته های متفاوتی داشته باشند.
جمع و جور كردن و درســت كردن تيم هــا و گروه های 

مختلف، از جمله مهارت های باارزشی است كه مديران 
در پی كسب آن هستند. 

برای انتخاب فردی برای كاری يا پروژه ای، 
اينكه بدانيم فــرد موردنظر قابليت 

كار به صورت گروهــی را دارد يا 
خير، اهميت زيــادی دارد. برای 
ساختن يک تيم كاری خوب از 
بهترين افراد اســتفاده كنيد. 
فاصله بهره وری بين كارمندان 

عالی و متوسط بايد مدنظر قرار گيرد. اگر برای انجام پروژه ای كه در 
دست داريد فرجه كمی داريد و كيفيت كار نيز برای تان مهم است، 
حتما بهترين ها را در تيم جمع كنيد. ممكن است استخدام 
آنها كمی برای تان گران تمام شــود، اما از طريق آنها 
بيشترين بازده نصيب تان خواهد شد. آن ضرب المثل 
قديمی در اينجا صادق است: »هر چقدر پول 
بدهی، آش می خوری.« اگر هدفي بزرگ 
و به دور از افكار كوچک داريد، بايد 
تيمي داشته باشيد كه اعضاي آن 
داراي افــكاري بزرگ و خلاق و 
خطرپذير باشند. اگر لازم است 
افــرادي باهوش تر از خودتان 

استخدام كنيد. 

افرادي باهوش تر  از  خودتان  استخدام  كنيد

ماخونيك؛ سرزمين لي لي پوت هاي ايران
روســتاي ماخونيــك يكــي از 7 روســتاي شــگفت انگيز جهان اســت 
كه به ســرزمين لي لي پوت هاي ايران شــهرت دارد. در اين روســتا كشيدن 
 ســيگار، ديدن تلويزيــون و نوشــيدن چاي بنا به ســنت و رســوم محلي

 ممنوع است. 
حتما تعجب خواهيد كــرد وقتي بدانيد ايران هم جايي دارد شــبيه لي لي پوت، 
سرزمين افسانه اي داستان گاليور، روســتاي ماخونيك كه در اطراف شهرستان 
سربيشه واقع شده، به دليل قد و قامت كوتاه ســاكنان آن به لي لي پوت مشهور 
اســت. گرچه اين روســتاي كوچك، تنها به خاطر قد و قامت مردمانش مشهور 
نشده اســت، بلكه دلايل ديگري نيز دارد. علت مشهور شدن روستاي ماخونيك 
در 142 كيلومتري شهرستان بيرجند واقع در استان خراسان جنوبي آداب، رسوم 
و فرهنگ خاص مردمانش است. منطقه ماخونيك متشكل از 12 آبادي است كه 
روستاي ماخونيك بزرگ ترين آنها محسوب مي شود. اين روستا شامل ماخونيك، 
كفاز، چاپنسر، توتك، سفال بند، سولابست، لجونگ )سفلي و عليا(، كلاته بلوچ، 
دامدامه و ميش نو، خارســتو و جلارو است. اهالي اين روســتاها از نظر مذهب، 
معيشت، شيوه زندگي و اوضاع اجتماعي وجه اشــتراك زيادي با يكديگر دارند، 
اما غالب اين روستاها اصل و نســب خود را از روستاي ماخونيك مي  دانند. درباره 
وجه تسميه روســتا چندين قول وجود دارد، مي گويند كه در گذشته هاي بسيار 
دور عده اي از ماموران دولتي به اين روســتا آمده و اهالي به گرمي از آنها استقبال 
 نكرده اند و با آنها برخورد ســردي داشــته اند و آنها اين نام را براي روستا انتخاب
 كرده اند. برخي نيز مي گويند به دليل وجود شكافي در كوه نزديك روستا به آنجا 
ماده ماخونيك گفته مي شده كه به مرور زمان به ماخونيك تغيير نام يافته است. 
در برخي اسناد قديمي كه تاريخ نگارش آنها به 3۰۰ سال قبل مي  رسد، نام روستا 
مادخنيك ذكر شده كه مركب از دو جزو »ماد« و »خنيك« است. ماد در زبان پهلوي 
و پارسي باستان به ماه تبديل شده كه يكي از معاني آن شهر و مملكت است و در 
مجموع به نام شهر ماخونيك است. درباره اين روستا هيچ سابقه تاريخي مكتوبي 
وجود ندارد و فقط »كلنل چارلز ادوار دبيت« در كتاب سفرنامه خراسان و سيستان 

در دوره ناصرالدين شاه به توصيف منطقه ماخونيك  پرداخته است. 

  زندگي در بستر آداب كهن
در روســتاي ماخونيــك نــه تنهــا نحــوه زندگــي كه محــل ســكونت نيز 
ســاده و ابتدايــي اســت بلكــه خانه هــاي روســتاييان نيــز داراي شــكل 
 هندســي خاصــي نيســت و تمــام امكانــات زندگــي در يــك اتــاق جاي
 گرفته است. آداب و رسوم ساكنان روســتا از نحوه قضاوت تا شيوه كشاورزي و از 
چگونگي تقسيم ارث تا بازي ها همگي از گذشــته هاي دور جريان داشته و اغلب 
آنها دست نخورده باقي مانده است. روستاي ماخونيك پيش از اين به عنوان منطقه 
كوتوله ها مطرح شده بود چون اهالي كوتاه قد بوده و به زحمت قدشان از 1.4۰ تجاوز 
 مي كند، قد متوسط مردم اين روستا مي تواند ناشي از ازدواج فاميلي و نوع تغذيه
 آنها باشد. يكي از عمده نشانه هاي فرهنگي روستاي ماخونيك مسكن است كه در 
نوع خود جالب و قابل توجه است. بافت مسكوني روستا در دامنه تپه و خانه ها به طور 
فشرده  به  هم و در گودي زمين ساخته شده اند، كف خانه حدود يك متر از سطح 
زمين پايين تر و داراي يك در كوتاه چوبي است. براي رفتن به داخل خانه بايد دولا 
شده و به زحمت خود را داخل خانه كرد، اغلب يكي دو پله درگاهي را به كف خانه 
متصل مي كنند. هر خانه داراي فضاهايي همچون كنديك )مخزن نگهداري گندم 
و جو(، كرشك )اجاق گلي براي طبخ غذا(، طاق و طاقچه است. بايد دانست عمده 
مصالح به كاررفته در مسكن روستا شامل سنگ، چوب و هيزم است، ظاهرا از آنجا كه 
هواي آن ناحيه سرد است مردم خانه ها را كوچك و كم ارتفاع مي سازند تا راحت تر 
گرم شوند. با اين حال خانه هاي مسكوني آدم كوچولوهاي ايران همچنان پابرجاست 
و خانه هايي با ساخت امروزي و گاه شــهري و داراي آجرنما، اگرچه قدبرافراشته و 
خانه هاي توسري خورده را در ســايه خود قرار داده، اما نتوانسته اند نگاه ها را از آن 
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آگاهی

تبليغات 
خلاق

پاپ كورني فكر كنيد
بيل گيتس سال هاي سال است كه جزو ثروتمندترين افراد جهان به شمار 
مي رود و همه جا داستان هاي موفقيت او را مي خوانيم و مي بينيم، اما حتي 
او هم در يك چشم به هم زدن نتوانســته به موفقيت كنونيش دست پيدا 
كند. نخستين شركت گيتس ترف ادُيتا نام داشت. اين شركت دستگاهي 
را ساخته بود كه مي توانســت اطلاعات ترافيكي را مورد تحليل قرار دهد. 
گيتس و رفيقش پل آلن، در نخســتين اقدام براي فروش محصول شــان 
متوجه شدند كه دستگاه كار نمي كند. در نهايت آن شركت شكست سختي 
خورد و تمام زحمات گيتس به هدر رفت. سپس او مايكروسافت را تاسيس 
كرد. آنجا نيز شكست هاي متعددي را پذيرفت. ويندوز نسخه يك موفقيت 
بزرگي به همراه نداشت، اما مايكروسافت دو سال بعد ويندوز 2 را ارائه كرد، 
اما باز هم آنطور كه بايد خواسته ها را برآورده نكرد و بعد از آن ويندوز 3 ارائه 
شد كه در روابط گرافيكي موفق بود. 1۰ ميليون نسخه از آن طي 2 سال 

فروخته شد. 
»مايكروسافت باب« قرار بود به كمك حيوانات كارتوني سخنگو استفاده از 
ويندوز را ساده تر كند. مطبوعات مايكروسافت را به خاطر آن به شدت مورد 
انتقاد قرار دادند و در نهايت مايكروسافت هم موفق نشد مشتري ها را جذب 
كند. »اينترنت اكســپلورر ۶« در واقع مرورگري بود كه همراه با »ويندوز 
ايكس پي« عرضه شد و بعضي ها لقب ناامن ترين نرم افزار روي كره زمين 

را به آن داده بودند. 

تحليل و تجويز راهبردي
تصور كنيد در ظرف بسيار بزرگ به اندازه يك وان حمام پاپ كورن در سينما 
به شما مي دهند. بله، مي دانم كمي غيرواقعي است، اما كمي تحمل كنيد. 
واقعا دوست داريد آن پاپ كورن را مزه كنيد. به همين دليل يكي از آنها را 
از ظرف بزرگ با دست تان برمي داريد، به سمت دهان تان مي آوريد و بعد 

تصادفا از دست تان مي افتد روي زمين. 
آيا خودتان را به زمين مي اندازيد و شــروع مي كنيد بــه گريه كردن؟ يا 

دست تان را دراز مي كنيد تا يك پاپ كورن ديگر از وان  برداريد؟ 
حالا اگر بغل دســتي شــما چند پاپ كورن از ظرف شــما برداشت، شما 

خشمگين مي شويد و وحشيانه به سمت او حمله مي كنيد؟ باز هم نه! 

استراتژيست


